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 PROTOKÓŁ nr III/24 

sesji Rady Powiatu w Gryfinie 

w dniu 27 czerwca 2024 r. 

 

III sesja Rady Powiatu w Gryfinie odbyła się w dniu 27 czerwca 2024 r. o godz. 14.00 w sali 

obrad Starostwa Powiatowego w Gryfinie przy ul. Sprzymierzonych 4. Posiedzenie otworzył 

Przewodniczący Rady Powiatu w Gryfinie Hubert Andrych i stwierdził, że zgodnie z listą 

obecności aktualnie w posiedzeniu uczestniczyło 17 Radnych, co wobec ustawowego składu 

Rady wynoszącego 19 osób stanowiło kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych 

decyzji (lista obecności radnych - zał. nr 1). Ponadto w posiedzeniu wzięli udział zaproszeni 

goście (zał. nr 2). 

 

I. Sprawy regulaminowe:   

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powitał zebranych gości, Radną Rady Miejskiej  

w Gryfinie Panią Magdalenę Pieczyńską, Radnego Rady Miejskiej Pana Macieja Puzika, 

Członka Zarządu Powiatu poprzedniej kadencji Pana Jerzego Milera,  Radę Powiatu, Zarząd 

Powiatu, przedstawicieli służb mundurowych, kierowników jednostek organizacyjnych 

Powiatu, pracowników Starostwa Powiatowego w Gryfinie, stypendystów wraz z rodzicami, 

przedstawicieli lokalnych mediów, mieszkańców oraz wszystkich, którzy obserwują obrady 

przez Internet. 

 

Przewodniczący Rady powołał na protokolantów Magdalenę Romankiewicz i Dominikę 

Konopnicką. Przewodniczący przedstawił porządek obrad i zarządził głosowanie  

nad porządkiem obrad, który został przyjęty jednogłośnie: (17 za; 0 wstrz.; 0 przeciw, stanowi 

zał. nr 3). Imienne głosowanie stanowi zał. nr 4.  

 

Przewodniczący Rady powiedział, że Radni otrzymali projekt protokołu nr II/24 sesji Rady 

Powiatu z dnia 27 maja 2024 r., do którego nie wpłynęły żadne uwagi. Przewodniczący 

zarządził głosowanie, w wyniku którego protokół został przyjęty jednogłośnie (17 za; 0 wstrz.;  

0 przeciw). Imienne głosowanie stanowi zał. nr 4. 
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II. Uroczyste wręczenie stypendiów Rady Powiatu w Gryfinie absolwentom szkół 

prowadzonych przez Powiat Gryfiński za szczególne wyniki w nauce  

w II semestrze roku szkolnego 2023/2024. 

 

Starszy Inspektor Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Monika Baczyńska-

Padjasek powiedziała, że cytat: 

„Szanowni Państwo, najcenniejszym i najtrwalszym podarunkiem, jaki można dać młodemu 

człowiekowi jest wykształcenie. Te, wypowiedziane przed wiekami słowa Arystotelesa, są 

aktualne szczególnie w obecnych czasach, kiedy o sukcesie decydują nieustannie rozwijane 

umiejętności i solidna, wszechstronna wiedza. Właśnie to ona otwiera wiele bram, 

prowadzących do wyznaczonego celu i jest przepustką do realizacji marzeń. Dziś mam 

przyjemność przedstawić Państwu grono uzdolnionej młodzieży – tegorocznych absolwentów 

szkół ponadpodstawowych prowadzonych przez Powiat, którzy za szczególne wyniki w nauce 

zostali nagrodzeni stypendiami Rady Powiatu. Stypendia mają charakter motywacyjny, a ich 

kwota uzależniona jest od uzyskanej średniej ocen. W tym ważnym wydarzeniu, większości 

stypendystów towarzyszą rodzice. Wyróżnienie  dzieci, to wspaniałe uhonorowanie Państwa 

pracy włożonej w ich wychowanie. To dzięki Wam, mają one szanse zdobywać wymarzone 

szczyty. Poznajmy zatem tegorocznych stypendystów, ich zainteresowania, sukcesy i plany 

związane z dalszą edukacją. Pana Przewodniczącego Rady oraz panią starostę proszę  

o wręczenie listów gratulacyjnych zarówno stypendystom jak i ich rodzicom. 

 

Aleksander Cierlecki, absolwent I LO w Gryfinie o profilu medyczno-ekologicznym. 

Stypendysta Krajowego Funduszu na Rzecz Dzieci – program ZDOLNI. Uczestnik wielu 

konkursów przedmiotowych, głównie biologicznych. Pasją Aleksandra jest mikrobiologia, 

genetyka i farmakologia, a największym marzeniem – praca w zawodzie lekarza. Jako finalista 

Ogólnopolskiej Olimpiady Wiedzy o Mózgu zdobył indeks Pomorskiego Uniwersytetu 

Medycznego w Szczecinie. Chwile wolne od nauki poświęca na różne aktywności kulturalne  

i sportowe. Od niedawna trenuje tenisa ziemnego. Okazjonalnie jest też poetą – pisze wiersze, 

zazwyczaj poświęcone sytuacji człowieka we współczesnym świecie. 

Średnia ocen: 5,89 

 

Dominik Maciejski, absolwent I LO w Gryfinie o profilu medyczno-ekologicznym. Z sukcesami 

reprezentował szkołę w olimpiadach i konkursach biologicznych. W kręgu zainteresowań 

Dominika znajduje się neurobiologia, prowadzenie doświadczeń i badań naukowych, a także 
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czytanie książek, w szczególności autorstwa Brandona Sandersona.  Stypendysta programu 

ZDOLNI. W wolnym czasie gra w szachy, tenisa, ping-ponga i squasha. W planach ma studia 

medyczne, by w przyszłości zostać lekarzem. 

Średnia ocen: 5,63 

 

Kolejnym stypendystą jest Mikołaj Bartos, niestety nieobecny na dzisiejszej sesji 

Mikołaj Bartos, jest absolwentem I LO w Gryfinie o profilu filologiczno-politechnicznym. 

Wielokrotnie reprezentował szkołę w meczach koszykówki i sztafetowych biegach przełajowych. 

Poza sportem, jego hobby to: matematyka, fizyka, mitologia – szczególnie nordycka  

i słowiańska, a także gry planszowe i karciane. Naukę zamierza kontynuować na Wojskowej 

Akademii Technicznej w Warszawie, kierunek – logistyka. 

Średnia ocen: 5,63 

 

Weronika Matławska, absolwentka liceum o profilu psychologiczno-prawnym w ZSP  

w Gryfinie. Interesuje się niemal każdym obliczem sztuki, sama rysuje i uczy się rzeźbić w glinie. 

W wolnym czasie ćwiczy na siłowni, czyta książki, gra w gry komputerowe. Plany na dalszą 

edukację - to studia prawnicze, psychologia lub filologia angielska. W przyszłości marzy  

o założeniu własnej kancelarii prawnej lub pracy w instytucjach związanych z Unią Europejską.  

Średnia ocen: 5,43 

 

Kacper Matoszko, absolwent I LO w Gryfinie o profilu filologiczno-politechnicznym. Posiada 

liczne pasje – od architektury, modelarstwa plastikowego, pojazdów pancernych z okresu I i II 

wojny światowej po pszczelarstwo, astronomię, gotowanie i prozę Andrzeja Sapkowskiego. 

Trenuje karate kyokushin i strzelectwo, rozwija także swoje zdolności plastyczne. Marzeniem 

Kacpra są studia na kierunku robotyki i automatyki. W przyszłości chciałby pracować jako 

instalator domów inteligentnych. 

Średnia ocen: 5,38 

 

Marta Zielińska, absolwentka liceum o profilu psychologiczno-prawnym w ZSP w Gryfinie. 

Interesuje się muzyką, gra na pianinie i gitarze. Komponuje także własne utwory. Uwielbia 

filmy i w przyszłości chciałaby je tworzyć. Jest druhną OSP Raffer Gryfino. Wraz z drużyną 

zdobyła 2 miejsce w Okręgowych Mistrzostwach Pierwszej Pomocy Polskiego Czerwonego 

Krzyża. 

Średnia ocen: 5,29 
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Wiktor Sacawa, absolwent I LO w Gryfinie o profilu medyczno-ekologicznym. Ma szeroki 

wachlarz zainteresowań. Pasjonuje się historią XX wieku, w szczególności II wojny światowej 

i okresu zimnej wojny. Lubi jeździć na rowerze, regularnie uprawia sport, głównie koszykówkę 

i piłkę nożną. Kolekcjonuje znaczki pocztowe. Fascynują go także podróże zagraniczne. Pisze 

programy w języku JavaScript i biegle zna język angielski. Planuje podjąć studia na kierunku 

psychologii na Uniwersytecie Szczecińskim, a w przyszłości zostać funkcjonariuszem 

Nadodrzańskiego Oddziału Straży Granicznej. 

Średnia ocen: 5,25 

 

Agata Kołtek, absolwentka I LO w Gryfinie o profilu filologiczno-prawnym. Jest 

wszechstronnie uzdolniona, a jej największa pasja to historia i języki obce. Zdobyła I miejsce 

w konkursie historycznym „Polska i Polacy w XX wieku”. Chciałaby studiować historię na 

Uniwersytecie Szczecińskim, w przyszłości marzy o pracy w zawodzie nauczyciela. 

Średnia ocen: 5,17 

 

Filip Padyjasek, absolwent I LO w Gryfinie o profilu filologiczno-politechnicznym. Interesuje 

się grami komputerowymi, zwłaszcza strategicznymi, muzyką i dobrym filmem. W kręgu jego 

zainteresowań znajduje się również motoryzacja i związane z nią nowinki technologiczne.  

W wolnym czasie dba o kondycję na siłowni, gra w koszykówkę, jeździ na rowerze, a zimą na 

nartach. Planuje studia na kierunku elektrotechniki na Zachodniopomorskim Uniwersytecie 

Technologicznym, a przyszłą karierę zawodową wiąże z  pracą w nowoczesnych technologiach, 

zwłaszcza w odnawialnych źródłach energii.  

Średnia ocen: 5,14 

 

Emilia Wołoszczak, absolwentka I LO w Gryfinie o profilu medyczno-ekologicznym.  

Jej największą pasją jest fotografia, lubi też biologię i naukę języków obcych. W przyszłości 

chciałaby pracować jako tłumacz przysięgły, dlatego jej wyborem odnośnie dalszej edukacji są 

studia na kierunku filologii angielskiej lub hiszpańskiej.  

Średnia ocen: 5,13 

 

Teraz chciałabym zaprosić na środek pana Henryka Adamskiego – tatę Wanesy, która  

ze względu na pracę, nie może dziś osobiście odebrać stypendium 

Wanesa Adamska, absolwentka liceum o profilu przyrodniczym z elementami kryminalistyki   

w ZSP w Chojnie. Aktywnie  uczestniczyła w wielu przedsięwzięciach realizowanych przez 
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szkołę m.in. w projektach międzynarodowych i obchodach 30-lecia Szkolnej Gazety Wióry. 

Należała do Szkolnego Klubu Ekologicznego i chóru. Reprezentowała także szkołę w zawodach 

sportowych i włączała się w różne akcje wolontariackie. Z  zaangażowaniem rozwija swoją 

pasję śpiewania. Jest wokalistką lokalnego zespołu Fluid. Gra na pianinie, gitarze i ukulele. 

Komponuje własną muzykę i dzieli się nią ze światem. Światło dzienne ujrzały już 3 autorskie 

piosenki Wanesy wraz z teledyskami. Jej marzeniem są studia muzyczne na kierunku jazzowym. 

Średnia ocen: 5,11 

 

Nie ma dziś z nami także Piotra Pośniaka, absolwenta technikum w zawodzie technik informatyk 

w ZSP w Chojnie. Piotr przez cały okres nauki w technikum doskonale łączył obowiązki szkolne 

z realizacja swoich pasji Brał udział w stażach zagranicznych w Rumunii i na Malcie w ramach 

programu Erasmus+. Dwukrotnie uczestniczył w finale ogólnopolskiego konkursu wiedzy  

i praktycznych umiejętności w dziedzinie cyberbezpieczeństwa. Ukończył kurs grafiki 

komputerowej i otrzymał certyfikat fundacji VCC, Zdobył certyfikaty kwalifikacji zawodowych 

INF.02 i INF.03. Był stypendystą Prezesa Rady Ministrów. Interesuje się  informatyką i muzyką, 

śledzi nowości technologiczne. Jest wokalistą i gitarzystą chojeńskiego zespołu LOTA, gra 

również na pianinie. W wolnym czasie czyta książki i gra w gry komputerowe, szczególnie  

z gatunku fantasy. Planuje studia w Poznaniu na kierunku informatycznym. Chciałby rozwijać 

się w specjalizacji cyberbezpieczeństwa. Po studiach zamierza założyć własną firmę 

informatyczną oraz rozwijać się muzycznie.  

Średnia ocen: 5,1 

 

Oliwia Choncel, absolwentka technikum w zawodzie technik logistyk w ZSP w Gryfinie.  

W kręgu jej zainteresowań znajduje się przede wszystkim sport i muzyka. Śpiewa i trenuje 

siatkówkę. Dużo czyta, głównie literaturę dla młodzieży i reportaże. Uczestniczy w akcjach 

wolontariackich i zbiórkach charytatywnych. Edukację zamierza kontynuować na studiach 

logistycznych na Uniwersytecie Szczecińskim, a w przyszłości pracować w wyuczonym 

zawodzie.  

Średnia ocen: 5,00 

 

Maria Kuźma, absolwentka I LO w Gryfinie o profilu medyczno-ekologicznym. Artystyczna 

dusza, której największą pasją jest muzyka i sztuka. Uwielbia śpiewać, grać na skrzypcach  

i fortepianie, malować, a także pisać wiersze i komponować. Śpiewa wraz z Gryfińską Orkiestrą 

Dętą na różnych uroczystościach lokalnych. Jest absolwentką Szkoły Muzycznej I stopnia  
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w Gryfinie. Ukończyła również pierwszy rok szkoły muzycznej II stopnia w Zespole 

Państwowych Szkół Muzycznych im. Feliksa Nowowiejskiego w Szczecinie. Planuje studiować 

dziennikarstwo lub psychologię w Poznaniu i rozwijać się w dziedzinie muzyki i sztuki.  

Średnia ocen: 5,00”. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych wraz ze Starostą Gryfińskim Ewą Dudar wręczyli 

stypendystom gramoty, a rodzicom stypendystów – listy gratulacyjne. 

 

III. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania  

z realizacji „Programu współpracy Powiatu Gryfińskiego z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego w 2023 roku” (druk nr 1/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, 

Sportu i Turystyki Panią Elżbietę Lorenowicz-Bień o przedstawienie sprawozdania z realizacji 

„Programu współpracy Powiatu Gryfińskiego z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 

podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w 2023 roku”. 

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

powiedziała, że Radni otrzymali projekt uchwały wraz ze sprawozdaniem, które jest dosyć 

obszernym materiałem. Wydział Edukacji pełni tutaj funkcję koordynatora i przygotowuje 

zarówno roczny program współpracy z organizacjami pozarządowymi, jak również 

przedmiotowe sprawozdanie. Jeżeli chodzi o sprawozdanie, tak jak powiedziała stanowi dosyć 

obszerny materiał, stąd prezentacja będzie bardzo krótka i będzie stanowiła podsumowanie tego 

wszystkiego, z czym Radni się zapoznali. Jeżeli chodzi o liczbę zarejestrowanych ogółem 

stowarzyszeń, to na koniec 2023 r. było ich 435 i w porównaniu do 2022 r.  jest ich o 17 więcej. 

Z tego stowarzyszenia zarejestrowane w KRS-ie – 177 i  jest ich o 7 więcej w porównaniu do 

roku poprzedniego. Kluby sportowe -  47, o 2 więcej niż w roku poprzednim. Uczniowskie 

kluby sportowe – 53, jest to konstans. Nie ma zmian, jeżeli chodzi o porównanie rok do roku. 

Stowarzyszenia zwykłe – 46, czyli o 8 więcej porównując rok do roku. Ostatnie to fundacje - 

bez zmian 12 zarejestrowanych. W 2023 r. było ustalonych 9 priorytetowych obszarów 

współpracy. Jako pierwsza - pomoc społeczna, następnie wspieranie rodziny i pieczy zastępczej 

oraz działalność na rzecz osób niepełnosprawnych. W tych obszarach działania  prowadzi 

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie  oraz dwa Warsztaty Terapii Zajęciowej  
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w Gorzkowie i w Gryfinie, a także stowarzyszenia prowadzące domy pomocy społecznej. 

Kolejnym obszar jest nieodpłatna pomoc prawna. Za ten zakres odpowiedzialny był Wydział 

Organizacji i Informacji a następnie Powiatowy Rzecznik Konsumentów. Kolejnymi obszarami 

jest ochrona i promocja zdrowia, kultura i sztuka, kultura fizyczna, turystyka i krajoznawstwo. 

Tymi obszarami zajmował się Wydział Edukacji. Ostatnim priorytetem było ratownictwo  

i ochrona ludności, którym zajmowały się Wydział Zarządzania Kryzysowego. Przechodząc do 

kolejnego slajdu dot. form współpracy poinformowała, że wyróżnia się współpracę finansową 

i współpracę pozafinansową. Jeżeli chodzi o współprace finansowe, to głównie realizowane są 

poprzez otwarte konkursy ofert. Organizacje również składają oferty w trybie artykułu 19a, 

czyli w trybie pozakonkursowym, a także realizowana jest współpraca na podstawie innych 

ustaw szczególnych. Na przykład PCPR realizuje zadania na podstawie ustawy o pomocy 

społecznej. Natomiast jeżeli chodzi o współpracę pozafinansową to między innymi 

wspomagane są organizacje, np. Wydział Edukacji udziela pomocy merytorycznej przy 

zakładaniu organizacji. Informują się nawzajem o działaniach, umieszczane są na stronach 

informacje o działalności, o realizowanych zadaniach. Dokumenty są opiniowane. Prowadzone 

są konsultacje np. programu współpracy czy prowadzona jest strona promocyjna powiatu. 

Jeżeli chodzi o współpracę, to zostały wymienione mierniki, które zostały przyjęte do programu 

współpracy. I tak, jeżeli chodzi o liczbę ogłoszonych konkursów to w roku poprzednim było 

ich trzy. Liczba ofert złożonych w konkursach – 23. Liczba ofert złożonych w trybie art. 19a – 

9.  Liczba zawartych ostatecznie umów – 15. Jeżeli chodzi o zawarte umowy wieloletnie,  

w tamtym roku nie były one realizowane, ponieważ były w poprzednich latach, są to umowy 

pięcioletnie na prowadzenie trzech DPS-ów. Udzielone dotacje w trybie konkursowy stanowią 

kwotę 171 480,00 zł, w trybie pozakonkursowym – 6 000,00 zł. Na dziewięć złożonych tylko 

jedna otrzymała dofinansowanie. Uznano, że jest to wartościowe zadanie, które można 

realizować i dofinansować. Natomiast w innych trybach dotacje udzielone na kwotę  

219 582,00 zł. Jeżeli chodzi o wysokość kwot udzielonych dotacji w stosunku zaplanowanych, 

tj. tych które zostały ujęte, wpisane kwotowo w programie – wynosi 55%. Odnosi się to do tych 

zadań, które były realizowane w zakresie nieodpłatnej pomocy prawnej, ochrony i promocji 

zdrowia, kultury i sztuki, kultury fizycznej, turystyki i krajoznawstwa, ratownictwa i ochrony 

ludności oraz rehabilitacji społecznej i zawodowej osób niepełnosprawnych. Nie wpisywane 

tutaj są kwoty, które są wydatkowane na prowadzenie Domów Pomocy Społecznej, ponieważ 

są źródła nie tylko z budżetu powiatu, ale również w budżetu wojewody czy środkami  

z PFRON-u. W sprawozdaniu w pierwszej tabeli zostało szczegółowo to wszystko rozpisane. 

Przechodząc do ogólnego podsumowania Naczelnik poinformowała, że wysokość 
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wydatkowanych środków według zadań priorytetowych wynosiła 20 386 894,00 zł. Na trzy 

obszary, które były realizowane przez PCPR, WTZ-y i stowarzyszenia prowadzące domy 

pomocy społecznej wydatkowano kwotę w wysokości 20 244 414,00 zł. Na nieodpłatną pomoc 

prawną wydano 63 030,00 zł. Na zadania ochrony i promocji zdrowia, kultury, kultury 

fizycznej, turystyki realizowane przez Wydział Edukacji wydatkowano kwotę 54 450,00 zł. 

Natomiast jeżeli chodzi o zadania z zakresu ratownictwa i ochrony ludności, dotacje, które 

zostały udzielone gminom dla straży pożarnych na dofinansowanie np. zakupu sprzętu 

wynosiła 25 000,00 zł. I pozostałe zadania, o których wcześniej już mówiłam, to są między 

innymi: promowanie akcji półtora procenta, w tej chwili jest dla NGO. To jest konsultowanie 

programu współpracy, na przykład rozdawanie pakietów promocyjnych i tutaj w tych pakietach 

promocyjnych, to jest na przykład fundowanie zakupu medali, pucharów, nagród, upominków 

z okazji obchodzonych jubileuszy, zakup usługi na przykład cateringu z okazji różnych 

wydarzeń świątecznych, przekazywanie gadżetów promocyjnych, udzielanie Patronatu 

Starosty Gryfińskiego. Następnie poprosiła o zadawanie pytanie, jeżeli takowe są. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych otworzył dyskusję. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że ta dyskusja powinna być na Komisji, więc nie będzie 

pytał o wszystkie rzeczy, o które chciał zapytać. Zapytał o jedną, która szczególnie interesuje 

Radnego. Było złożonych dziewięć wniosków w trybie pozakonkursowym. Pani Naczelnik 

była uprzejma powiedzieć, że zdecydowała o wyborze realizacji tylko jednego zadania. A czy 

byłaby Pani uprzejma powiedzieć, czego dotyczyła pozostała ósemka?  

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

odpowiedziała, że zadania były z różnych obszarów.  Z tego, co pamięta była m.in. kultura  

i turystyka. Jeżeli Pan Radny chciałby szczegółową informację, to takie zestawienie zostanie 

przygotowane. Następnie odpowiedziała ogólnie, że były różne obszary, które realizuje 

Wydział Edukacji, czyli kultura fizyczna i może być turystyka i kultura szeroko pojęta. 

Informacja w sprawozdaniu dot. małych grantów znajduje się na stronie 12. Zostało krótko 

opisane, które stowarzyszenie otrzymało środki w kwocie 6 000,00 złotych, bez wymieniania 

tych pozostałych. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że sprawozdanie w tym zakresie zna. Informacja, która 

jest tam zawarta mówi o dziewięciu ofertach złożonych przez stowarzyszenia i wyborze jednej 
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z nich. Żeby też nie przedłużać tej dyskusji poprosił o taką krótką informację, która może być 

sporządzona mailowo na skrzynkę Radnego, w zakresie tych wniosków stowarzyszeń, które 

nie zostały rozstrzygnięte i zrealizowane.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że Powiat ogłasza rokrocznie konkursy,  

w którym każdy ma możliwość wzięcia udziału. Jest to możliwość złożenia wniosku i zdobycia 

dofinansowania na określony cel. Te wnioski, mowa ogólnie, które nie zyskały akceptacji,  

a były zgłoszone w trybie pozakonkursowym, odpadły ze względu na takie okoliczności, jak 

brak zgłaszania w trybie konkursowym, a generalnie zadanie wpisywało się w tryb 

konkursowy. Drugi powód, jaki mogłaby wymienić w tej chwili dotyczył ponadgminnego 

charakteru organizowanej imprezy. Zarząd rozpatruje wnioski, w których wnioskodawca 

przewidział udział co najmniej z trzech gmin. To były główne powody, dla których takie 

wnioski nie przechodziły. Na tę chwilę może takiej odpowiedzi udzielić. Jeżeli jest niezbędna 

szczegółowa informacja z całą pewnością Wydział przygotuje kompleksową informację w tym 

zakresie. 

 

Radny Paweł Nikitiński podziękował za te wyjaśnienia. Rzeczywiście to jest często 

popełniany błąd, że stowarzyszenia w trybie pozakonkursowym chcą sięgnąć po pieniądze na 

zadanie, które już realizują i sam się z tym często spotykał. Nie, nie trzeba szczegółowej 

informacji. Te wyjaśnienia są wystarczające.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych zamknął dyskusję i poprosił o stanowiska komisji 

(zał. nr 5). Następnie w obecności 17 Radnych zarządził głosowanie nad projektem uchwały 

Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania z realizacji „Programu współpracy 

Powiatu Gryfińskiego z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 

prowadzącymi działalność pożytku publicznego w 2023 roku”: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr III/15/2024 w sprawie przyjęcia sprawozdania z realizacji „Programu współpracy 

Powiatu Gryfińskiego z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 

prowadzącymi działalność pożytku publicznego w 2023 roku” została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

Prezentacja multimedialna stanowi zał. nr 6. 
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IV. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany uchwały  

nr II/12/2024 Rady Powiatu w Gryfinie z dnia 27 maja 2024 r. w sprawie udzielenia 

dotacji  z przeznaczeniem na realizowane w 2024 roku prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków lub ujętych w gminnej ewidencji zabytków, położonych na terenie 

powiatu gryfińskiego (druk nr 2/III): 

 

Przewodniczący Rady ogłosił przerwę techniczną, która trwała od godz. 14:40 do godz. 14:50. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5) a następnie 

otworzył dyskusję. 

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że cieszy się bardzo, że  uchwała ponownie wróciła do 

Rady Powiatu do rozpatrzenia. Radny poinformował, że osobiście udał się do ruin pałacu  

w miejscowości Gądno. Niestety zastał tam straszną sytuację. Rada Powiatu przekazuje środki 

pieniężne w postaci 10 000,00 zł na coś, co na chwilę obecną jest totalną ruiną i zdaniem 

Radnego pieniądze są mimo wszystko źle lokowane ze względu na to, że potrzebne są 

milionowe nakłady. Kwota 10 000,00 zł, o które wnioskowała osoba prywatna, właścicielka 

pałacu -  uważa, że nie powinno tak być. Niestety, od kiedy Pani stała się właścicielem tego 

pałacu, tak za bardzo nic się nie zmieniło oprócz posprzątania. Pani inwestor nie ma własnych 

środków, żeby remontować ten pałac. Stała się tylko jego właścicielom, właścicielkom dzięki 

Agencji Rolnej, która wystawiła ten budynek na sprzedaż. Reasumując Radny powiedział,  

że nie mam nic przeciwko ratowaniu zabytków, ale uważa, że najpierw właściciele tego 

budynku powinni jednak zdobyć większe fundusze, bo łatanie tych dziur takimi małymi 

kwotami nie przyniesie w przyszłości efektu, dopóki, tak naprawdę właściciele nie zainwestują 

porządnych pieniędzy w ten lokal. 

  

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że, tak jak Pan wskazał, pałac w Gądnie jest 

trwałą ruiną. Natomiast niestety trwała ruina albo i stety, podlega również według prawa 

ochronie zabytków. To co Pani właścicielka czyni w tym pałacu, to dążenie do zabezpieczenia 

przed dalszą dewastacją. Wykonywane prace w sposób możliwy do zrealizowania, 

zabezpieczają przed dalszą degradacją tego budynku. Oczywiście, że finansowanie zabytków 

jest bardzo kosztowne. Pozyskanie funduszy na ten cel również jest istotne. Natomiast nasz 

wydział przeprowadził w tym roku kontrolę wydatkowania środków. Kontrola przebiegała przy 
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udziale  służb z  Wydziału Remontów, Inwestycji jak również z Wydziału Architektury  

i Budownictwa. Była osoba z Wydziału nadzorującego wydatkowanie dotacji. Fachowcy 

stwierdzili, że prace zabezpieczające przed dalszym postępowaniem degradacji tegoż pałacu są 

realizowane prawidłowo. Takie same wątpliwości pojawiały się również w momencie 

składania wniosku, natomiast wątpliwości zostały rozwiane i zgodnie z prawem taki obiekt - 

trwała ruina, również podlega dofinansowaniu. Dodała, że wpłynęły dwa wnioski, które 

Zarządy postanowił ocenić pozytywnie. Zarząd również się zastanawiał czy te pieniądze będą 

wydatkowane w sposób prawidłowy. Jak najbardziej cel na jaki zostały przekazane środki 

został bynajmniej w poprzednim roku zrealizowany prawidłowo.  

 

Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że przedmiotem tej uchwały nie jest już udzielenie 

samej dotacji tylko tak jak się spojrzy w uzasadnienie, chodzi o precyzyjne oznaczenie 

podmiotów korzystających ze środków publicznych. Dotacja została przyznana 27 maja br. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. 

Następnie w obecności 17 Radnych zarządził głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu 

w Gryfinie w sprawie zmiany uchwały nr II/12/2024 Rady Powiatu w Gryfinie z dnia 27 maja 

2024 r. w sprawie udzielenia dotacji z przeznaczeniem na realizowane w 2024 roku prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków lub ujętych w gminnej ewidencji zabytków, położonych na terenie powiatu 

gryfińskiego: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr III/16/2024 w sprawie zmiany uchwały nr II/12/2024 Rady Powiatu w Gryfinie  

z dnia 27 maja 2024 r. w sprawie udzielenia dotacji  z przeznaczeniem na realizowane w 2024 

roku prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych 

do rejestru zabytków lub ujętych w gminnej ewidencji zabytków, położonych na terenie 

powiatu gryfińskiego została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 

V. Raport o stanie Powiatu Gryfińskiego w 2023 r.: 
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- przedstawienie raportu: 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że przypadł Jej zaszczyt i obowiązek 

przedstawienia dziś Raportu o stanie Powiatu Gryfińskiego w 2023 r. Dodała, że chciała 

przedstawić informacje w następujący sposób. W związku z tym, że jest to nowa kadencja  

i że ocenie podlega sytuacja w Powiecie w poprzednim roku, propozycja jest taka, aby 

przedstawić Państwu ogólne informacje, które dotyczą Powiatu, tak aby mieć wyobrażenie co 

do zjawisk, co do tendencji rozwojowych, co do wskaźników obserwowanych na przestrzeni 

lat w Powiecie. Następnie poprosi o zabranie głosu Przewodniczącego Zarządu w poprzednim 

roku, Pana Starostę Wojciecha Konarskiego oraz Panią Skarbnik Jolantę Staruk. Na koniec 

dokona podsumowania wskaźnikowego tak, aby jak najbardziej przystępnie, ale też  

i konkretnie przedstawić informacje, które każdy miał do wglądu w przedstawionym Raporcie 

o stanie powiatu. Raport o stanie powiatu corocznie jest sporządzany przez zespół go 

opracowujący na dany rok. W Powiecie Gryfińskim, w ogóle w jednostkach samorządu 

terytorialnego jest to szósty raport ze względu na to, że obowiązek został nałożony  

od poprzedniej kadencji. Jeżeli chodzi o raport o stanie powiatu, to jest on wstępem i również 

debatą do tego, aby udzielić lub nie udzielić wotum zaufania dla Zarządu. Przedstawiane będą 

informacje ogólne dot. informacji, które dotyczą przede wszystkim tego, że rok poprzedni, to 

kadencja Zarządu Powiatu pod przewodnictwem Starosty Pana Wojciecha Konarskiego oraz 

Radnych w składzie  21 osób, co zmieniło się w tej kadencji, bo obecnie jest 19 Radnych. 

Dodała, że bardzo ważne są przede wszystkim wskaźniki i tendencje rozwojowe obserwowane 

na przestrzeni lat. W związku z tym pokazała Powiat na wykresie tendencji demograficznych. 

Pokazana jest sytuacja dot. ludności zamieszkałej, ludności zameldowanej, ale również,  

co istotne, ludności w wieku produkcyjnym i ludności w wieku poprodukcyjnym. Jeżeli chodzi 

o ten wykres, to zwróciła uwagę na następujące tendencje. Systematycznie spada liczba 

mieszkańców Powiatu w ujęciu ogółem, ale przede wszystkim ludności w wieku 

przedprodukcyjnym do osiemnastu lat oraz produkcyjnym. To ważne, ponieważ dzisiaj była 

możliwość docenienia młodych ludzi w ich osiągnięciach edukacyjnych. To zjawisko powinno 

być również brane pod uwagę w kreowaniu polityk, aby wspierać młodzież, ponieważ tak 

naprawdę należy zadbać o pokolenie przedprodukcyjne, aby zachęcić ich do rozwoju, ale i też 

do pozostania w Powiecie. Systematycznie rośnie również liczba ludności w wieku 

poprodukcyjnym. Należy to nazwać po imieniu. Jest to starzenie się społeczeństwa Powiatu 

Gryfińskiego. Trzeba przygotować wiele usług do tego, aby móc zabezpieczyć w przyszłości 

właśnie te osoby. Dodatkowo dodała, że systematycznie wzrasta liczba ludności w wieku 

nieprodukcyjnym. Starzenie społeczeństwa w dniu dzisiejszym można określić,  
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że z dostępnych Jej danych plasuje się na trzecim miejscu w województwie 

zachodniopomorskim. Bardzo mocno widać tutaj tę tendencję w Powiecie i niestety plasujące 

się miejsce na podium. Niski jest przyrost naturalny społeczeństwa. Jest to wynik ujemny. 

Plasuje się na siedemnastym miejscu w województwie. Dla zobrazowania, Starosta odniosła 

się do powiatów. W województwie zachodniopomorskim jest dwadzieścia jeden powiatów.  

W tym osiemnaście ziemskich, w tym Powiat Gryfiński oraz trzy miasta na prawach powiatu. 

Jest to Szczecin, Koszalin oraz Świnoujście. Ten ujemny przyrost niestety stawia Powiat na 

takiej oto pozycji. Warto byłoby zwrócić uwagę na urodzenia i zgony, bo znowu, za chwilę 

będą rozmawiać o lokalnych strategiach i planach. Jeżeli mowa o urodzeniach i zgonach, to 

drugi wykres obrazuje to jeszcze bardziej dokładnie. Poza tym, że lata 2020, 2021 oraz 2022 

ze względu na sytuację pandemiczną, covidową - wybitnie pokazuje to wykres - odbiegają od 

pozostałych lat, to w roku poprzednim w Powiecie urodziło się tylko 449 dzieci. Na przestrzeni 

poprzedniej kadencji borykano się z sytuacją utrzymania oddziału ginekologiczno-

położniczego. Oczywiście tak może być pod warunkiem, że będzie możliwe zapewnienie 

finansowania. Do takiego oddziału będzie trzeba bardzo dużo nominalnie dołożyć, dlatego,  

że przy obecnych wyliczeniach z Narodowym Funduszem Zdrowia taka działalność szpitala 

jest finansowana z NFZ-u przy urodzeniach ponad 700 dzieci w skali roku. Niestety pokazane 

jest, że ta tendencja jest niebezpieczna. Następnie dodała, że dochody własne w ujęciu na 

jednego mieszkańca plasują Powiat na 14 miejscu. Przechodząc do informacji ekonomiczno-

społecznej, Starosta poinformowała, że są również wskaźniki finansowe. Ważnym zjawiskiem 

w Powiecie jest przede wszystkim aktywność gospodarcza mieszkańców, która przy 

podmiotach gospodarczych wykazuje tendencję wzrostową. Dlatego tak ważne jest, aby mieć 

na uwadze całokształt wskaźników, które przedstawiła, tak dobierać i konstruować działania, 

aby brać pod uwagę to, co ma nastąpić w przyszłości. Warto zwrócić uwagę, że stopa 

bezrobocia rokrocznie w Powiecie maleje. Należy wyciągnąć wnioski, że mieszkańcy Powiatu 

są aktywni, podejmują działalność i w związku z tym chociażby wykorzystując narzędzia, 

którymi dysponuje Powiatowy Urząd Pracy uaktywniać, wspierać lokalną przedsiębiorczość  

i dbać o tych, którzy są w wieku produkcyjnym i generują dochody z działalności. Następnie 

Starosta przedstawiła, jak kształtują się wskaźniki w porównaniu do innych powiatów. 

Odniesienie do sąsiednich powiatów z całą pewnością zbuduje jeszcze większy obraz zjawiska, 

jak funkcjonują w tym mikrootoczeniu. Jeżeli chodzi o liczbę urodzeń żywych na 1000 

mieszkańców Powiat zajmuje 13 miejsce w województwie. Jeżeli chodzi o kształtowanie się 

zgonów na 1000 ludności, Powiat zajmuje 11 miejsce na 18 powiatów. Wskaźnik przyrostu 

naturalnego jest na minusie 5,74 i Powiat w tym przypadku zajmuje 10 miejsce. Systematycznie 
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wzrasta liczba ludności w wieku nieprodukcyjnym. To jest to, co będzie determinowało 

działania Powiatu w przyszłości – 3 miejsce spośród powiatów województwa 

zachodniopomorskiego. Ostatnim wskaźnikiem był niski przyrost naturalny i 17 miejsce. 

Dochody własne powiatu w ujęciu na jednego mieszkańca wynoszą 758,00 zł. Starosta 

Poinformowała, że następnie będzie przedstawiany Raport o stanie powiatu gryfińskiego za rok 

poprzedni i poprosiła Pana Starostę Wojciecha Konarskiego o przedstawienie najważniejszych, 

kluczowych zadań, które zostały zrealizowane, ale jak domniema, że również podzieli się 

informacjami, które determinowały pracę Zarządu i były problematyczne.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że  raport o stanie powiatu opisany 

jest w artykule 30 ustawy o samorządzie powiatowym, który podsumowuje działalność Zarządu 

Powiatu w tym wypadku za rok 2023, w szczególności realizację polityk, programów, strategii, 

uchwał Rady Powiatu. Raport został przekazany Państwu Radnym w terminie do 30 maja.  

Tak jak tu Pani Starosta powiedziała, Raport jest przygotowywany po raz 6, w tej samej formie. 

Oprócz tego co można się dowiedzieć o roku 2023, Radni mają szansę porównywać sobie dane 

w poprzednich raportach zapoznając się z nimi w Biuletynie Informacji Publicznej. Zostało to 

opisane na ponad 100 stronach w 17 rozdziałach. W drugim rozdziale Raportu zostały pokazane 

programy i strategie. Powiat Gryfiński w roku 2023 zaktualizował strategię dotyczącą 

rozwiązywania problemów społecznych. Jest to strategia, która obowiązuję od 2023 do 2029. 

Radni, mieszkańcy mają opisaną realizację, czym zajmuje się strategia, w jakim zakresie ona 

odpowiada, kto realizuje pomoc społeczną opisaną w dziale. Za tę strategię, za jej realizację 

jest odpowiedzialne Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie. Przede wszystkim jest nastawione 

na pomoc. Są tam określone oczywiście cele. Strategia zajmuje się przede wszystkim rodzinami 

zastępczymi, pomocą tym rodzinom, przygotowaniem rodzin zastępczych, ale również  

i sprawami przemocowymi w rodzinach. Kolejną strategią, która pojawiła się w 2023 r. jest 

nowa strategia, można powiedzieć, że to jest strategia rozwoju. Generalnie w oparciu w jakiejś 

mierze o ustawę o rozwoju. Dotyczy stworzenia przez Powiat w ciągu ostatnich 2 lat  

i zaproszenia do współudziału w ramach innych instrumentów terytorialnych 6 gmin plus 

Powiat w związku z nową perspektywą unijną, aby nie konkurować, nie występować tylko  

w konkursach, a podpisać kontrakt na konkretne obszary zadania. Te, które wynikają właśnie 

ze strategii, która została opracowana w konsultacjach z mieszkańcami, z gminami,  

z przedsiębiorcami, również z lokalnymi działaczami - zdefiniować potrzeby, a później te 

potrzeby ubrać oczywiście w projekty. W rezultacie w 2023 r. została zakończona ostateczna 

wersja tejże strategii.  Państwo również mają możliwość zapoznania się z nią. Strategia została 
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przesłana do konsultacji, w tym wypadku do Urzędu Marszałkowskiego, czyli do instytucji,  

z którą w późniejszym czasie będzie podpisywany kontrakt oraz do Dyrekcji Ochrony 

Środowiska. Okazało się, że w 2023 r. nie uda się podpisać kontraktu, z tego względu,  

że efektem tejże strategii jest lista projektów do realizacji. Jest 25 projektów do realizacji, 

dodatkowo 9 jest rezerwowych. Projekty są w różnych obszarach. Gminy m.in. poskładały 

projekty na pomosty, przystanie na jeziorach, a ponieważ wiadomym jest, że Powiat znajduje 

się na obszarze Natura 2000, Dyrekcja Ochrony Środowiska wskazała, że strategia wymaga  

w tym wypadku strategicznej oceny oddziaływania na środowisko. W związku z tym Powiat 

musi tę strategię wykonać i dopiero wtedy wrócić do podpisania kontraktu. Te działania dają 

szansę i otwierają możliwość uzyskania do roku 2029 ponad 18 milionów euro. Tak jak 

wcześniej powiedział na projekty z zakresu klimatu, przyrody, na projekty społeczne. Duży 

projekt jest również dla powiatowych szkół branżowych. Wymienione programy zostały 

szczegółowo omówione w konkretnych obszarach, na kolejnych stronach strategii. Większość 

programów realizowanych jest w obszarze szeroko rozumianej pomocy społecznej. Jedną  

z podstawowych polityk, którą realizuje Powiat, jak również gminne jednostki samorządu 

terytorialnego jest edukacja, czyli polityka edukacyjna. W roku 2023 powiatowa sieć szkół 

pozostała bez zmian. Dla przypomnienia powiedział, że Powiat Gryfiński jest organem 

prowadzącym dla dwóch zespołów szkół. Jeden Zespół Szkół Ponadpodstawowy w Gryfinie, 

drugi Zespół Szkół Ponadpodstawowy w Chojnie. Zarówno w jednym, jak i w drugim zespole 

szkół jest liceum, technikum i szkoła branżowa I stopnia. W Gryfinie osobno jest Liceum 

Ogólnokształcące. Powiat prowadzi również dwie szkoły typu specjalnego, tj. Zespół Szkół 

Specjalnych w Nowym Czarnowie na terenie Gminy Gryfino oraz Specjalny Ośrodek Szkolno-

Wychowawczy w Chojnie. Różnica między tymi jednostkami jest taka, że w Ośrodku Szkolno-

Wychowawczym jest internat, ale również szkoła prowadzi szkołę branżową dla osób tam 

uczęszczających. Rok 2023 charakteryzował się tym, że w szkołach powiatowych uczyło się 

2 165 uczniów. Natomiast w tych dwóch szkołach specjalnych 116 uczniów. Poprzedni rok dla 

oświaty był rokiem szczególnym, ponieważ była tendencja wzrostowa do pierwszych klas.  

W ogóle, gdyby porównać Raport z 2023 r. do 2022 r., to liczba uczniów w szkole w 2022 r. 

wynosiła: 1982, a w 2023 r., tak jak wcześniej powiedział: 2165, czyli nastąpił wzrost. Zarząd 

Powiatu wraz z dyrekcją szkoły, szczególnie Zespołu Szkół Ponadpodstawowych w Gryfinie 

przy ul. Łużyckiej, bo w tej szkole była największa chęć uczenia się czy rozpoczynania nauki 

w pierwszych klasach, podołał sprawie. W Raporcie, tak jak powiedział w definicji, mowa jest 

o realizacji uchwał. Jedną z zasadniczych uchwał, którą podjęła Rada Powiatu, po 

przygotowaniu przez zarząd, wynegocjowaniu ze związkami zawodowymi zasad zmiany 
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regulaminu wynagradzania nauczycieli, była uchwała dot. zmiany dodatku motywacyjnego, tak 

aby nauczyciele w powiatowych szkołach mogli otrzymywać większe kwoty dodatku 

motywacyjnego. Jest to zadanie własne. W związku z tym, w tym regulaminie został 

podniesiony procent odpisu na dodatek motywacyjny oraz zostali wyłączeni z dodatku 

motywacyjnego dyrektorzy. Została stworzona dla nich osobna pula i to spowodowało,  

że w rezultacie w ramach dodatku motywacyjnego do nauczycieli mogło trafić 170 tys. zł 

więcej. Jest to o tyle ważne, bo dzisiaj od 1 stycznia troszkę inaczej to wygląda, bo wiadomym 

jest, że  pensje nauczycieli znacznie wzrosły. W zeszłym roku odbywała się bardzo duża 

dyskusja na temat wynagrodzeń nauczycieli i Zarząd Powiatu uznał, że jest to ważne, aby może 

przez ten pryzmat też kadra nauczycielska zechciała być w szkołach powiatowych. Na efekty 

nauczania wpływa stworzenie warunków dla dobrej bazy oświatowej jak i nauczycieli. Jeżeli 

chodzi o 2023 r. to mogą się pochwalić - podobnie jak, w poprzednich latach również - dużą 

zdawalnością matur w technikach, które są powyżej zarówno średniej wojewódzkiej, jak  

i średniej krajowej. Mowa o procencie uczniów, którzy te matury zdają. Tak samo jest  

z egzaminami, które dają kwalifikacje zawodowe - dotyczy to również techników i szkół 

branżowych. Szkoły powiatowe od lat, w szczególności tutaj trzeba powiedzieć o Zespole Szkół 

Ponadpodstawowych w Gryfinie i w Chojnie, korzystają ze środków unijnych, czyli piszą różne 

programy. W roku 2023 - cztery  nowe projekty do dotychczasowych pięciu kontynuowanych 

bądź kończonych, czyli szkoły pozyskały na te działalności 1 400 000,00 zł. Jest to o tyle 

istotne, ponieważ w szczególności zagraniczne praktyki zawodowe dają dużą możliwość 

rozwoju. Czyli realizują po pierwsze program, a po drugie otwierają uczniom okno na świat. 

Może pokazują to, co Pani Starosta powiedziała, czyli wysłanie sygnału, że warto właśnie do 

tej szkoły uczęszczać. Pozytywnie myśleć o pozostaniu w Gryfinie czy w Chojnie, bo w tych 

miejscach można się dobrze edukować, a potem mieć dobrą pracę. Dodał, że w poprzednich 

latach, a przecież nikt o tym pewnie nie myślał, ZSP w Chojnie realizowała międzynarodową 

społecznością szkolną projekt z Health Education for Life, czyli wychowanie zdrowotne na 

całe życie. Dzisiaj okazuje się, że wypracowano narzędzia, z których będzie można korzystać 

do realizacji programu szkolnego. Od dnia 1 września 2024 r. w szkołach podstawowych 

wchodzi przedmiot jak wychowanie zdrowotne. Także czasami okazuje się, że wcześniejsze 

działania stają się w przyszłości przydatne. Dodał, że dużo czasu przy Raporcie poświęcił 

edukacji, ale ona jest jednym z najważniejszych elementów życia. Zarząd chce i stara się, żeby 

była nowoczesna, wychodząca w przyszłość, stąd też te finanse, które dotyczą oświaty. Z troską 

patrzy się na oświatę, ale oczywiście do niej się dokłada, gdyby porównać rok do roku, to 

niestety coraz więcej. W zeszłym roku Powiat otrzymał 29 mln zł subwencji. Do tego doszły 
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dodatkowe środki finansowe związane z jednorazowymi premiami dla nauczycieli oraz kwota 

500 tys. zł z tego tytułu, że w powiatowych szkołach uczą się dzieci z Ukrainy, co w sumie dało 

kwotę około ponad 30 mln zł. Natomiast jeżeli chodzi o wydatki, to wynoszą one ponad 40 mln 

zł, czyli można powiedzieć, że 35% środków zostało dołożonych do funkcjonowania oświaty 

w Powiecie Gryfińskim. Niektóre tematy, tak jak wcześniej już powiedział powtarzają się, bo 

również inwestują w budynki szkolne. W roku 2023 miało miejsce awaryjne działanie z uwagi 

na konieczność poprawy dachu sali gimnastycznej Specjalnego Ośrodka Szkolno-

Wychowawczego w Chojnie. Została również rozpoczęta głęboka termomodernizacja budynku 

Zespołu Szkół Ponadpodstawowych w Gryfinie. Ten temat będzie przewijał się kilkakrotnie. 

Pierwszym elementem było docieplenie stropodachu. Wicestarosta wyjaśnił, że będzie się to 

przewijało, ponieważ inwestycje, które robią dotyczą oczywiście szkoły, ale jak później 

zobaczy się programy dotyczące ochrony środowiska to okazuje się, że jednym z obszarów 

interwencji jest ochrona powietrza. Wiadomo, że to jest działanie przeciwko ograniczeniu 

emisji, które też jest zaliczane do remontów czy inwestycji. W roku bieżącym został wyłoniony 

Wykonawca na kolejny etap inwestycji. Trzeba przejść procedury odwoławcze,  

ale konsekwentnie chcą poprawiać bazę powiatową. Również w ramach planów finansowych 

często dyrektorzy szkół sami podejmują działania inwestycyjne, czego przykładem był ZSP  

w Chojnie, w którym przeprowadzono remont sanitariatów. Jest to o tyle też ważne, ponieważ 

w Zespołach Szkół Ponadpodstawowych zarówno w Gryfinie, jak i w Chojnie jest po 800 

dzieci. O te warunki trzeba jak najbardziej dbać. Odnosząc się do kultury, sportu i turystyki 

powiedział, że  w rezultacie w dużej części musiałby powtórzyć przy Raporcie informacje 

przedstawiane przez Naczelnik Wydziału Edukacji na dzisiejszej sesji w zakresie współpracy 

ze stowarzyszeniami. Odnosząc się do prezentacji powiedział, że zostało przedstawione 

zadanie z zakresu ochrona zabytków. W zeszłym roku została dofinansowana parafia w Witnicy 

kwotą 20 tys. zł. W realizowanej uchwale Rady w zakresie zabytków zostały opisane wszystkie 

procedury. Stale ogłaszane są konkursy, natomiast zawsze jest kwestia taka, ile środków 

finansowych Powiat może wyasygnować patrząc również na inne zadania. Przy udzielaniu 

pomocy patrzą również na to, jak ktoś może pozyskać dodatkowe źródła pomocy. Radni 

również w ciągu roku będą otrzymywali informacje na przykład o tym, że ci, którzy starają się 

o dotacje z Ministerstwa Kultury, otrzymują finansowania i parafie akurat tutaj są dosyć dobrze 

wyspecjalizowane i otrzymują również wysokie kwoty. Stąd Powiat stara się tylko dopomóc 

na to, co już jest niezbędne. Jeżeli chodzi o kulturę, sport i turystykę, to oprócz tych zadań 

również Wydział Edukacji Starostwa Powiatowego w Gryfinie i tu trzeba oddać im honor, był 

głównym prowadzącym wydania książki „Ryby odrzańskie. Zasmakuj w powiecie 
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gryfińskim”. Zadanie było wykonane przy pozyskaniu środków z części zewnętrznych. 

Wydanie nawiązuje również do kultury i tradycji, w szczególności właśnie do rybactwa 

śródlądowego poprzez festiwal w Żabnicy. Powiat poprzez takie wydania stara się promować, 

ale i zapisywać wiedzę dla kolejnych pokoleń i mówić o tym, że była taka tradycja i kultywować 

to w inny sposób, bo w tej chwili takiego typowego rybactwa śródlądowego, jakie dawniej było 

z łodziami, z sieciami, nie ma. Wicestarosta kontynuując powiedział, że na kolejnym slajdzie 

została przedstawiona debata, która została zorganizowana przy wykorzystaniu własnych sił i 

pomysłów. Intencją nie jest wchodzenie tutaj komuś w jego gospodarstwo, mowa przede 

wszystkim o gminach, które lokalnie zawsze, jeżeli są święta narodowe, organizują w ten dzień 

konkretne uroczystości. Powiat poprzez zorganizowanie takiej debaty starał się docierać do jak 

najszerszego grona, aby te uroczystości nie były tylko uroczystościami oddania hołdu, ale żeby 

właśnie wcześniej mówić o pewnej świadomości, czyli mowa o przygotowaniu do świadomego 

obchodzenia wielu uroczystości. W tym przypadku odbyło się spotkanie z ludźmi z historią, 

którzy są patronami Zespołu Szkół Ponadpodstawowych w Gryfinie - bohaterowie Powstania 

Warszawskiego. W debacie brał również udział Sybirak z Gryfina. Odnosząc się do sportu 

poinformował, że Powiat Gryfiński w zeszłym roku, jak w poprzednich wyasygnował kwotę 

140 tys. zł na organizację w ramach porozumienia, jakie ma od lat z Gminą Gryfino,  

na organizację sportu międzyszkolnego. Jest to zadanie ponadgminne, ponadlokalne,  

w którym udział biorą udział wszystkie szkoły z terenu Powiatu Gryfińskiego. Odbyło się 85 

imprez i ponad 6 tysięcy dzieci brało w tym udział. To też jest dbanie o zdrowie. Wicestarosta 

przechodząc do kolejnego slajdu – Pomoc społeczna i wsparcie osób niepełnosprawnych – 

poinformował, że tak jak wcześniej mówił ten obszar wynika ze strategii. Pomoc społeczna jest 

bardzo dużym obszarem, którym zajmuje się Powiat. W 2023 r. w organizacji pomocy 

społecznej za wiele się nie zmieniło, co do schematu miejsc działania. Przede wszystkim obszar 

realizuje Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie, który m.in. ma nadzór nad domami dziecka. 

W Powiecie Gryfińskim funkcjonują cztery placówki opiekuńczo-wychowawcze będące  

w strukturze Centrum Placówek Opiekuńczo-Wychowawczych w Chojnie. Dwie mieszczą się 

w Trzcińsku Zdrój, a dwie w Chojnie. Jednostka spełnia standardy, czyli są grupy 

czternastoosobowe, natomiast w zeszłym roku, jak Państwo mogli przeczytać z Raportu,  

ze względu na to konieczność umieszczenia dzieci z rodziny ukraińskiej, ponieważ mama 

opuściła  dzieci, wystąpiono o zgodę do Wojewody na przekroczenie tego standardu. To jest 

instytucjonalna pomoc, jeżeli chodzi o dzieci, ale głównie Powiat skupia się na rodzinach 

zastępczych. W roku 2023 r. działało 165 rodzin zastępczych, w których zostało umieszczonych 

242 dzieci. Jest to podstawowa działalność w takim kontekście, że polityka jest taka, aby dzieci 
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były jednak umieszczane nie w opiece instytucjonalnej, a w rodzinach zastępczych. Stąd  

w ramach tych programów, o których wcześniej mówił i które są opisane w Raporcie, usilnie 

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w ramach realizacji tego zadania przeprowadza 

szkolenie i przygotowuje. Natomiast tam, gdzie rodziny nie są spokrewnione,  

a rodziny zawodowe, to niestety jest ciężko. Nie jest to łatwy obszar  działania, aby kogoś  

do takiej odpowiedzialności też zachęcić. Państwo mają informacje o tym, jaka jest pomoc na 

jedno dziecko w rodzinie zastępczej, jak to w ciągu lat rosło. Odnosząc się do domów pomocy 

społecznej Wicestarosta poinformował, że w Powiecie Gryfińskim są 4 domy, 2 domy 

prowadzone są przez stowarzyszenia, jedno przez Zgromadzenie Sióstr w Moryniu. Dom 

Pomocy Społecznej w Nowym Czarnowie jest jednostką organizacyjną Powiatu. Jeżeli chodzi 

o rok 2023, to domy pomocy społecznej miały obłożenie po 99%, ale interesującą na pewno  

z tego Raportu informacją jest to, że 2 domy pomocy społecznej mają standard na 80 

mieszkańców. Dotyczy to Trzcińska-Zdroju i Dębiec. W Trzcińsku-Zdroju z tych 80 - 47 jest 

mieszkańcami Powiatu, a 35 mieszkańcami z innych części kraju. W Dębcach -  

55 mieszkańców jest Powiatu Gryfińskiego i 26 z innych miejsc. Natomiast, jeżeli chodzi  

o Nowe Czarnowo i Moryń, to w Nowym Czarnowie 21 mieszkańców jest z Powiatu 

Gryfińskiego, a 96 mieszkańców pochodzi z innych miejsc województwa, kraju. Jak również 

w Moryniu jest 10 osób z terenu Powiatu, a 110 z innych części. DPS w Nowym Czarnowie  

i Moryniu są domami o standardzie 120 osób. Taka informacja pokazuje, że Powiat w dużej 

części jest po prostu usługodawcą tych usług. Nie wszystkie powiaty posiadają domy pomocy 

społecznej. Jeżeli chodzi o ochronę zdrowia, to trzeba powiedzieć, że w 2023 r. nie została 

zwiększona ilość łóżek, natomiast podjęto działania nad uporządkowaniem sprawy położnictwa 

i ginekologii. W 2023 Powiat musiał reagować na kryzys finansowy, jaki powstał w Spółce, 

stąd realizacja uchwały Rady Powiatu dotycząca dokapitalizowania. Zostało przekazane 

2 450 000,00 zł na kapitał zapasowy oraz 50 000,00 zł na kapitał zakładowy, aby Spółka miała 

możliwość działania. W Raporcie zostało opisane ilu mieszkańców korzystało z opieki 

medycznej Szpitala. W Powiecie działają dwie lokalizacje świąteczno-nocnej opieki 

medycznej, z której w 2023 r. skorzystało  ponad 10 tys. mieszkańców, czyli po 5 tys. 

mieszkańców w każdej z lokalizacji. Na slajdzie jest pokazana i opisana liczba pacjentów 

przyjętych na  oddziały – 2278 i liczba porad lekarskich, 27169. Jest to odpowiedź na to czy  

i w jakiej formie szpital jest potrzebny. Spółka oprócz oddziału wewnętrznego, oddziału 

chirurgicznego, oddziału medycyny paliatywnej, który został utworzony w starym budynku, 

prowadzi też Zakład Opiekuńczo-Leczniczy oraz Zakład Opiekuńczo-Leczniczy 

Psychiatryczny. W roku 2023 została wykonana dokumentacja. I w tym roku będą realizowali 
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zadanie polegające na przystosowaniu starego budynku szpitala do wymogów 

przeciwpożarowych. To jest ponad 800 tys. zł uzyskana w ramach programu z Polskiego Ładu, 

a na rozbudowę Zakładu Psychiatrycznego, czyli ZOL-u Psychiatrycznego w Nowym 

Czarnowie uzyskano kwotę ponad 7,6 mln zł. W tej chwili trwają prace nad wyłonieniem 

Wykonawcy zarówno projektu jak i wykonania później przedsięwzięcia. Na początku była 

konieczność opracowania tzw. programu użytkowania z uwagi na potrzeby techniczne.  

W 2023 r. wykonując uchwałę Rady Powiatu, Zarząd przygotowywał się do zabezpieczenia 

mieszkańcom Powiatu w możliwość dostępu do apteki w święta, w porze nocnej i oczywiście 

soboty, niedziele. Dwa dni temu odbyło się spotkanie, powiatów w Polsce jest 320, a 113  

w ogóle nie mają aptek i mają problemy. Co prawda sprawa dotyczy tego roku i będzie to 

przedmiotem kolejnego raportu, ale Zarządowi Powiatu udało się wyłonić jedną aptekę, która 

spełnia wszystkie wymagania i jest możliwość korzystania z niej w święta oraz w soboty, 

niedziele w określonych godzinach dyżurowania. Wicestarosta odnosząc się do inwestycji  

i remontów poinformował, że są szerokim katalogiem działań inwestycyjnych, zarówno 

dokumentacyjnych  i realizowanych są zadania drogowe. W poprzednich jeszcze latach został 

przyjęty wskaźnik w wielkości 5 kilometrów odnowy dróg. Można powiedzieć, że jest to mało, 

ale pięć kilometrów to jest kwota 7 mln zł. W 2023 r. udało się ten wskaźnik osiągnąć na 

poziomie 4,8 kilometra nowych dróg, natomiast ten wskaźnik oczywiście nie obejmuje tych 

zadań, które nie zaliczane są do zadań inwestycyjnych a do zadań remontowych, gdzie takich 

pojedynczych remontów wykonywanych jest dużo. Jeżeli chodzi o inwestycje drogowe, to jak 

widać z Raportu są realizowane przy współpracy, czyli pozyskiwaniu środków finansowych  

z różnych źródeł. Odcinek w Żelechowie w Gminie Widuchowa był realizowany z Rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg, ale również w Gminie Widuchowa, ten sam odcinek był w części 

robiony przy współpracą z Gminą Widuchowa. Droga boczna była robiona  z przedsiębiorcom 

przy budowie wiatraków. Krzymów był robiony w Gminie Chojna. Przejście przez Krzymów 

robiony był  przy udziale środków z Polskiego Ładu w kwocie ok. 5 mln zł. Zadanie  

w m. Kunowo robione było wspólnie z Gminą Banie, czyli Gmina udzieliła tutaj wsparcia 

finansowego. Ciąg pieszy w Góralicach był robiony z Gminą Trzcińsko-Zdrój. Zazwyczaj jest 

to pięćdziesiąt na pięćdziesiąt albo sześćdziesiąt na czterdzieści. W Gminie Mieszkowice – 

drogę łącząca z kolei Mieszkowice - Moryń. Została zrobiona tylko połowa odcinka, ponieważ 

tylko w takim zakresie Powiat uzyskał dofinansowanie. Również zadanie było robione przy 

udziale środków z Polskiego Ładu. W Raporcie, w szczególności w podsumowaniu zostały 

wyszczególnione inwestycje, na które Powiat pozyskał promesy, na które również podpisano 

na przykład umowy – z poprzedniego rozdania Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, 
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uzyskali dofinansowanie na przykład z Urzędu Marszałkowskiego - sześćdziesiąt na 

czterdzieści  na kolejny odcinek drogi Smuga - Gogolice. Ktoś może powiedzieć, a czemu 

zadania są robione odcinkami? Otóż każda droga jest najważniejsza. Powiat postawił sobie za 

cel zrównoważonych inwestycji w całym Powiecie, uznając, że każda gmina, każdy 

mieszkaniec chciałby, żeby w Jego gminie coś się zadziało. Stąd między innymi starają się 

lokować inwestycje rozproszone, bo gdyby zrobili jedną inwestycję w jednej gminie, to i tak 

zrobili zapewne z jedną, dwie drogi. Odpowiedź innych gmin by była taka - u nas, kiedy?  

Z uwagi, że kadencja jest pięcioletnia, to może za dwie kadencje. I jeszcze nie wiadomo czy ta 

droga, którą chcieliby robić. Niestety drogi powiatowe są dużym wyzwaniem. Starają się nie 

zmieniać priorytetów, ale na przykład mają bardzo duże wyzwanie z drogami, którą otrzymali 

w wyniku kaskadowego przekazywania, mowa o drodze Banie - Rów. Odcinek drogi wymaga 

częstych działań interwencyjnych. Jak wydawane są pieniądze to odkładane są zadania gdzieś 

indziej. Również w Raporcie zostały wykazane inwestycje, o których wcześniej mówił  

w szkołach, ale również inwestycję w Domu Pomocy Społecznej w Moryniu, gdzie była 

wykonywana termomodernizacja. To też odpowiada właśnie tym celom, które są zapisane  

w Powiatowym Programie Ochrony Środowiska. W prezentacji została przedstawiona metoda 

docieplania płyt stropodachowych metodą wtrysku w SOSW w Chojnie. Kolejnym dużym 

zadaniem, które Powiat realizuje jest Plan zrównoważonego transportu publicznego.  

W większości linie są komercyjne, plan był podjęty uchwałą Rady. Dwie linie nie są 

komercyjne i są dofinansowane przez Powiat. W zeszłym roku została odtworzona linia Stare 

Czarnowo – Gryfino, jak również Cedynia - Moryń. To są linie, które są niekomercyjne. Powiat 

korzysta z dofinansowania, jakie daje program rządowy. Osoby oczywiście też płacą za bilety. 

Niektóre gminy dopłacają symbolicznie, ale dopłacają też, bo pokazują, że warto ich tutaj 

wspierać. Na razie dla Powiatu nie jest to jakiś wielki koszt. Zamyka się kwotą około 80 tys. zł 

w ciągu roku. Jeżeli chodzi o ten plan transportowy, bo to też jest związane z raportem, w tej 

chwili Powiat Gryfiński nie jest powiatem powyżej 80 tys. mieszkańców. Z mocy prawa 

wymóg sporządzania takowych planów spoczywa na powiatach  powyżej 80 tys. mieszkańców, 

czyli w 2024 r. będą dyskutować, czy ze względu na tę liczbę, będzie takowy plan 

opracowywany. Odnosząc się do strategii, o której mówił na początku, powiedział, że jednym 

z podstawowych problemów zgłaszanych przez mieszkańców jest dostępność komunikacyjna, 

a ta dostępność komunikacyjna jest związana z małą gęstością zaludnienia o dużych obszarach, 

transport wprost nie dociera i stąd tam wybrzmiała właśnie sprawa tego transportu 

pojedynczego. Pracują właśnie nad tym, aby w ramach tej strategii, czy już narzędzi, które 

realizują gminy, które mogły wprowadzić tzw. transport door-to-door, czyli jest osoba, która 
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zbiera zamówienia, z tym, że musi być to powołane. Musi być wyselekcjonowana grupa i do 

konkretnych usług musi jeździć. Transport jest wyzwaniem. W części ogólnej Raportu jest 

podana informacja, że średnio na rodzinę w gospodarstwie domowym przypadają dwa 

samochody. Tak wynika ze statystyk. Dodał, że Centralna Informacja Pojazdów automatycznie 

wykreśli 22 tys. pojazdów z naszych rejestrów. Są to pojazdy, które od 2005 r. istnieją  

w ewidencjach, a nie miały przeglądów. Odnosząc się do ochrony środowiska poinformował, 

że została ona szczegółowa opisana w Raporcie. Powiat realizuje interwencje w dziewięciu 

obszarach. Na przykład nasadzenia, które robią przy drogach eliminują hałas. Jedną  

z interwencji jest hałas, jeżeli będą w tym zakresie pytania albo ocena, to postarają się do niej 

ustosunkować. W prezentacji jest podany przykład robionych nasadzeń bezpośrednio przez 

Starostwo. Mowa o rondzie w Gryfinie. Estetyka, ale również zieleń  jest potrzebna w mieście. 

Jednym z działań jest również prowadzona gospodarka między innymi tutaj wodami. Zarząd 

Dróg również korzysta z pieniędzy z ochrony środowiska z tytułu opłat z kar. Kolejny slajd 

przedstawiał wykonanie wewnętrznej instalacji gazowej w DPS w Moryniu. Również jest to  

w zakresie ochrony środowiska, czyli sprawy klimatyczne, aczkolwiek teraz wszyscy mają 

obawy o ceny gazu, ale nikt z nas tego nie wiedział. Odnosząc się do kolejnego zagadnienia  

w Raporcie – Przeciwdziałanie bezrobociu poinformował, że zostało ono bardzo dobrze 

opisane. Na sesji obecna jest  Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy Pani Małgorzata Szwajczuk 

i Jemu nawet nie wypada tutaj mówić, bo mógłby się pomylić i Dyrektor musiałaby korygować 

podane informacje. Z informacji, które powinny wybrzmieć to to, że zostało zarejestrowanych 

mniej osób bezrobotnych. Może niewiele, ale mniej, jeżeli chodzi o grudzień 2023 r.  

w porównaniu do roku 2022. Powiatowy Urząd Pracy, jak zwykle sprostał zadaniom i udzielał 

pomocy zarówno osobom bezrobotnym, chcącym wejść na rynek. Poradził sobie z problemem 

osób z Ukrainy podejmujących czy chcących podejmować działalność i stosował różne formy 

pomocy przedsiębiorcom. Dzisiaj problem na rynku pracy w rezultacie zrobił się trochę 

odwrotnym. Ci, którzy pamiętają kolejki ludzi chcących pracę, to teraz jest tak, że to częściej 

pracodawcy chcą współpracy z Powiatowym Urzędem Pracy, właśnie między innymi na te 

formy pomocy, które są podane. Dodał, że została powołana w nowym składzie Powiatowa 

Rada Rynku Pracy. Przechodząc do kolejnego zagadnienia - Obsługa mieszkańców powiedział, 

że zostało to szeroko opisane w Raporcie.  Następnie w imieniu Pani Starosty oraz Swoim 

podziękował za to, że jako Powiat mają bardzo dużą działalność usługową. To jest oczywiście 

architektura, to jest ochrona też środowiska, to jest komunikacja, to jest gospodarka 

nieruchomościami, ale to też jest zarząd dróg, Powiatowy Rzecznik Praw Konsumentów  

i również prowadzone poradnictwo prawne, które od tego roku prowadzi czy nadzoruje 
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Powiatowy Rzecznik Konsumentów Dodał, że nie będę przytaczał danych o wydanych 

pozwoleniach, o przyjętych przez geodezję operatorach i ich weryfikacji. Natomiast 

powiedział, że najbardziej interesującą informacją jest fakt w kontekście wydawanych decyzji 

i liczby odwołań i liczby skutecznych odwołań, to na pewno można stwierdzić, że usługi 

świadczone są na wysokim poziomie. Następnie poprosił Panią Skarbnik Jolantę Staruk o 

przedstawienie informacji finansowej w rezultacie potem, jak gdyby powtórzoną w bardziej 

szczegółowej formie w sprawozdaniu budżetowym. 

 

Skarbnik Powiatu Jolanta Staruk powiedziała, że sprawozdania finansowego, które Państwo 

otrzymali były omawiane na komisjach w sposób bardzo szczegółowy. W związku z tym,  

że cyfry mówią również swoje, to w materiałach, które są dołączone do Raportu, chciała 

zwrócić uwagę na rzeczy, które mogą budzić z Państwa strony wątpliwości bądź większe 

oczekiwania. Dochody budżetowe, tak jak widać na wykresie porównującym 2022 r. do 2023 

r. wykazują wyraźnie, że jest pewien wzrost. Gdy popatrzy się na strukturę dochodów, która 

pokazuje rok 2022 i rok 2023, to można zaobserwować również pewne różnice, które mogą 

budzić wątpliwość. Na przykład dochody własne w roku 2022 były w dużo wyższej wartości 

niż w roku 2023. Kwota niższa, jest to kwota 2 638 931,07 zł. Różnica jest nie zależna od 

Powiatu, dlatego że rok 2022 i 2023 był czasem pandemii. W 2023 r. wprowadzono ustawowo 

ulgi podatkowe w wysokości 30 tys. zł w zakresie podatku dochodowego od osób fizycznych. 

Powiat otrzymuje udziały z tytułu podatku dochodowego od osób prawnych, od osób 

fizycznych, wprowadzone ulgi podatkowe wpłynęły na niższy wpływ z tytułu udziałów. 

Natomiast wpływy z gmin i powiatów były wyższe  za osoby umieszczone w DPS-ach. Powiat 

powadzi cztery DPS-y, w tym trzy w formie stowarzyszeń, jeden w formie jednostki 

organizacyjnej i te dochody były wyższe o trzy miliony, ale dochody z tytułu udziału Powiatu 

w PIT-ach, CIT-ach w kwocie 6,5 mln zł, były niższe. Różne jeszcze inne mniejsze dochody 

miały na to wpływ - na kwotę minus 2 638 931,07 zł.  Odnosząc się do kolejnej grupy 

dochodów - Subwencja ogólna, Skarbnik poinformowała, że jest znaczny jej wzrost w stosunku 

do roku 2022. Jest tu wzrost o 7 962 254,35 zł. To jest bardzo duża kwota. Niby duża, ale co 

na nią miało wpływ? Na tą dużą kwotę Powiat dostał pewien bonus, wyrównanie w tym, co 

Powiat stracił w dochodach własnych. Z tych udziałów w PIT-ach, CIT-ach straciliśmy budżet 

Państwa zrekompensował tę stratę w postaci subwencji. Dodatkowo wzrosła również, nie  

w stopniu takim, jakim były  potrzeby, subwencja oświatowa. W 2023 r. miały miejsce 

dwukrotne podwyżki najniższego wynagrodzenia. A co za tym idzie? Były wzrosty również 

wynagrodzeń dla nauczycieli z Karty Nauczyciela. Odnosząc się do kolejnej grupy dochodów 
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- Dotacje z budżetu Państwa, Skarbnik poinformowała, że jest wzrost, ale ten wzrost w stosunku 

do potrzeb, w całości ich nie zabezpiecza, bo te dotacje Powiat dostaje na zadania, które  

z ustawy jest zobligowany do wykonania w imieniu Państwa. Przechodząc do kolejnego slajdu 

- Plan i wykonanie wydatków. W tym przypadku również widoczna jest tendencja wzrostowa.  

W strukturze wydatków bieżących pomiędzy rokiem 2022, a rokiem 2023, widoczna jest 

znaczna różnica. Ta znaczna różnica, to jest właśnie to co przed chwilą powiedziała. To są 

wzrosty wynagrodzeń, wzrosty kosztów utrzymania jednostek, wzrost związany inflacją, 

koszty utrzymania w jednostkach organizacyjnych znacząco wzrosły. W wydatkach 

majątkowych widoczny jest z kolei spadek. Konstans jest stały, z roku na rok wydatki 

majątkowe muszą być takie same bądź mieć tendencję wzrastającą. W roku 2022 Powiat miał 

znaczne wydatki związane z ulicą Krasińskiego w Gryfinie, to była kwota ponad 6 milionów 

złotych. Ponadto Powiat dostał również środki finansowe na wyposażenie i oddanie szpitala 

powiatowego, a więc tutaj spadek tych wydatków w 2023 jest właśnie spowodowany tą większą 

kwotą wydatkowania środków w roku 2022. W Raporcie Radni mają informację finansową  

w części, której są kierunki wydatkowania środków finansowych. Powiatowe kierunki 

wydatkowania są po kolei wskazane procentowo, ile wynoszą. Rokrocznie oświata  

i edukacja oraz pomoc polityka społeczna i rodzina, można sobie procentowo porównać, to te 

dwa kierunki z roku na rok są coraz wyższe. Wyższe są wydatki ze względu na to, że coraz 

więcej  jest wydatkowane na właśnie te zadania. Te dwa zadania są w granicach 32,5%. Jedno 

i drugie zadanie są największymi wydatkami, które Powiat ponosi na te zadania. W razie pytań 

udzieli odpowiedzi. 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że nastąpił moment podsumowania. Bardzo 

szczegółowe sprawozdanie zostało przedstawione przez Pana Starostę, które było też wstępem, 

szczególnie dla Radnych nowej kadencji o tym, jakimi zadaniami Powiat się zajmuje i w jakich 

jednostkach funkcjonuje, a prowadzi do określonych wniosków. Dodała, że  postara się odnieść 

konkretnie do sytuacji roku poprzedniego według wskaźników. Na początku Starosta pokazała 

Państwu wskaźniki, które ich interesowały, ale dodała, że w poprzednich latach łatwiej było 

oceniać Powiat Gryfiński w odniesieniu do innych powiatów województwa 

zachodniopomorskiego, ponieważ Regionalna Izba Obrachunkowa rokrocznie przedstawiała 

taki raport i ujmowała wszystkie powiaty, według wskaźników, o których powie, jakby  

w pozycjach strategicznych, które Powiat zajmuje. Powiat Gryfiński w ogólnej klasyfikacji 

spadł z miejsca drugiego na miejsce szóste. W analizie przedstawi przyczyny takiej sytuacji,  

a także poinformuje, w jaki sposób były obliczane wskaźniki. W tym momencie podziękowała 
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Zespołowi, który opracowywał Raport, ale przede wszystkim jednemu z członków, Panu 

Andrzejowi Urbańskiemu, za to, że przygotował statystykę na własne potrzeby Powiatu, której 

w tym roku nie udostępniała Regionalna Izba Obrachunkowa, aby móc zobaczyć obraz Powiatu 

Gryfińskiego na tle innych powiatów. Wskaźnik pierwszy W1 jest to udział dochodów 

własnych w dochodach ogółem. Najważniejsze, że Powiat Gryfiński plasuje się na miejscu 

trzecim spośród wszystkich powiatów województwa zachodniopomorskiego. Według 

wskaźnika W2, który oznacza relacje nadwyżki operacyjnej (dochody bieżące minus wydatki 

bieżące) do dochodów ogółem, Powiat zajął miejsce szesnaste, czyli jest troszeczkę z tyłu. 

Jeżeli chodzi o wskaźnik W3 – udział wydatków inwestycyjnych w wydatkach ogółem, to 

miejsce siedemnaste. Można  wyciągnąć wnioski, że w inwestycjach jest trochę „ogonek”,  

ale zwróciła uwagę na szczególny rok jakim był 2023 r. Był to rok przygotowywanych różnych 

inwestycji, ale i też rok wyborczy. W związku z czym pokazane jest, że Powiat w tamtym roku 

nie angażował specjalnie środków na te cele – robił to systematycznie. Poza tym inwestycje 

również ulegały przesunięciu ze względu na zmiany chociażby w realizowanych inwestycjach 

Polskiego Ładu. Zadania były przesuwane na kolejne lata z różnych względów. Wskaźnik W4 

- relacja zobowiązań zaliczonych do długu publicznego do dochodów ogółem. W tym 

przypadku Powiat zajmuje miejsce siódme. Wskaźnik W5 - obciążenie wydatków bieżących 

wydatkami na wynagrodzenia i pochodne od wynagrodzeń. Przy tym wskaźniku Powiat 

zajmuje miejsce czwarte i jest w czołówce. Wskaźnik W6 – Bezrobocie. Starosta 

poinformowała, że na wszystkie powiaty województwa zachodniopomorskiego bezrobocie  

w Powiecie Gryfińskim plasuje się na miejscu siódmym. W tym miejscu dopowiedziała jeszcze 

o pewnych relacjach. Porównanie pokazuje obniżenie pozycji Powiatu gryfińskiego w roku   

z miejsca drugiego w roku 2022 do miejsca szóstego w roku 2023. Wpływ na to miało obniżenie 

wartości wskaźników W2 i W3, które omówiła. Wskaźnik W2, czyli relacja nadwyżki 

operacyjnej do dochodów ogółem wykazała spadek z 5,2 w stosunku do poprzedniego roku do 

2,9 w poprzednim roku. I był to spadek z miejsca jedenastego na miejsce szesnaste, ale nic  

się nie dzieje bez przyczyny. Było to ewidentnie spowodowane koniecznością wydatkowania 

środków na wzrost wkładu i dopłat w Spółce Szpital Powiatowy, tj. 2,5 mln zł, co stanowiło 

wydatek bieżący. Na to wpływ miały również wydatki bieżące związane z utrzymaniem  

i remontem dróg. Wskaźnik W3, czyli udział wydatków inwestycyjnych, również zanotował 

spadek z miejsca dziesiątego na miejsce siedemnaste. Ale znów, skoro jest skutek jest też 

przyczyna. Nastąpił wzrost wydatków bieżących i o tym mówiła Pani Skarbnik. A mianowicie 

dwukrotny wzrost najniższego wynagrodzenia, wzrost cen i usług oraz bieżącego utrzymania. 

Powiat Gryfiński został zobrazowany i z tego wynika, że ilość jednostek organizacyjnych 
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powiatu, zapewnienie i zabezpieczenie ciągłości działania oraz realizacja zadań nałożonych 

przez ustawodawcę i wynikających z ustawy o samorządzie, a w tym opieka zdrowotna, 

oświata, prowadzenie DPS-ów i domów dziecka, powodują właśnie takie efekty. Dodała,  

że w tym momencie kończy część wprowadzającą do debaty, która za chwilę się odbędzie,  

a obrazującą, faktyczną, realną sytuację Powiatu w 2023 r. Starosta, w imieniu Zarządu 

podziękowała wszystkim, mieszkańcom, którzy wielokrotnie zgłaszali swoje zastrzeżenia, 

uwagi, ale były również informacje, dobre, pozytywne. Podziękowała w szczególności 

Radnym, dyrektorom, kierownikom i wszystkim pracownikom Starostwa oraz jednostek 

organizacyjnych powiatu za ich zaangażowanie, doskonałą pracę, ale przede wszystkim 

wsparcie, informacje, pomysły i napływające wnioski.  

 

- debata nad raportem: 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych podziękował za przedstawienie Raportu i otworzył 

debatę. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że chciałby, aby Radni odpowiedzieli sobie na jedno 

pytanie. Przygotowując się do sesji, sięgnął do dokumentów strategicznych powiatu, 

publikowanych w Biuletynie Informacji Publicznej, w szczególności do strategii. Jeżeli jest 

inaczej, to poprosił o sprostowanie, ale czy aktualny jest dokument publikowany w Biuletynie 

Informacji Publicznej jako załącznik do uchwały nr XII/75/2015 z dnia 26 listopada 2015 r.  

w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Powiatu Gryfińskiego na lata 2015-2020? 

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że tak jak Pan Radny zacytował 

jest to strategia na lata 2015-2020 i z oczywistych względów jest nieaktualna. Strategia jest 

dokumentem nieobowiązującym. Po drugie, w tamtych latach żaden dokument ani ustawa nie 

dawała podstaw, aby takie dokumenty były przygotowywane przez Powiat. Odwołując się  

do aktualnej ustawy o zasadach prowadzenia polityki rozwoju poinformował, że Powiat 

opracowuje strategię wspólnie chociażby z jedną gminą. W związku z tym nowa perspektywa 

unijna dała Powiatowi Gryfińskiemu możliwość opracowania strategii, która stanie się 

oficjalnym dokumentem obejmującym obszar funkcjonalny innych instrumentów finansowych. 

W tej strategii również brały udział gminy, które nie są beneficjentami tego obszaru, ale jak 

sama nazwa mówi, układy przestrzenne, dostępy do różnych administracji obligowały do tego, 

aby również przedstawiciele Gminy Gryfino, Starego Czarnowa, Trzcińska-Zdroju brali udział 

w tej strategii. To jest odpowiedź.  
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Radny Paweł Nikitiński powiedział, że zakłada, iż dokumenty, które są publikowane  

w Biuletynie Informacji Publicznej mają status taki, jaki mają. Starał się popracować na tych 

dokumentach i znaleźć korelacje pomiędzy nimi a Raportem o stanie Powiatu Gryfińskiego w 

2023 roku. Radny sięgnął też do Strategii rozwoju turystyki dla Powiatu Gryfińskiego, znalazł 

strategię do 2020 roku. Radny mówił o tym, dlatego, że jako dokument strategiczny w raporcie 

o stanie powołują się, tak naprawdę na dokument, którego oczywiście wartości nie zamierza 

kwestionować, natomiast z punktu widzenia czegoś, co wyznaczyliśmy jako główny kierunek, 

kręgosłup i strategię dla Powiatu Gryfińskiego. Rozmawiają o czymś wciąż jeszcze bardzo 

hipotetycznym, choć konkretyzującym się. I przyjęcie takiego założenia metodycznego, 

zdaniem Radnego, jest dosyć ryzykowne, ponieważ dobrze byłoby, żeby organy Powiatu 

Gryfińskiego: Rada Powiatu i Zarząd Powiatu w perspektywie każdego roku odpowiadali sobie 

na pytania, czy to, na co się in gremio umówimy, także w dokumentach strategicznych, ma 

odzwierciedlenie w naszej pracy. A jeśli nie ma, to dlaczego tak się dzieje? Pracując nad 

dokumentami, od niedawna jesteśmy radnymi powiatowymi, mieliśmy swoje obowiązki. Część 

z Państwa Radnych ma większe doświadczenie pracy w Radzie Powiatu, więc być może ma też 

wiedzę, która dla Radnego była pewnym zaskoczeniem, jak poznawał dokumenty strategiczne. 

Co prawda w raporcie wymienione są ważne dokumenty strategiczne, bo nie można 

powiedzieć, że nie ma odniesienia do nich. Jest odniesienie do szeregu dokumentów 

strategicznych, tylko że dotyczących pewnych dziedzin aktywności Powiatu Gryfińskiego,  

a nie strategii co do zasady jako całości. Radny uważa, że w ogóle w życiu publicznym jest tak, 

że trzeba ze sobą rozmawiać uczciwie i dobrze też, że odpowiadacie Państwo w ten sposób. 

Natomiast z drugiej strony Radny ma nadzieję, że będziemy traktowali bardzo poważnie 

sprawy powiatu i mierzyli nasze osiągnięcia w oparciu o to, na co się umówimy. Czy umówimy 

się lepiej, czy gorzej, to już jest kwestia względna, ale wtedy też będziemy mogli obiektywnie 

odnosić się do ewentualnych sukcesów lub porażek. Dzisiaj możemy to zrobić tylko cząstkowo. 

Generalnie Radny ma taką zasadę, że nowo wybranym władzom należy zawsze dać pewien 

czas na okrzepnięcie, także przygotowanie lub korektę dokumentów strategicznych, 

zaproponowanie być może nowych kierunków. I to jest ten czas. To jest początek kadencji. 

Dlatego nie będzie swojego wystąpienia zamieniał w krytykę, ale zwróci uwagę na kilka 

aspektów, o których powiedziała również Pani Skarbnik. Była potrzeba dokapitalizowania 

spółki, czego Radny nie kwestionuje. Co było przyczyną dokapitalizowania spółki taką kwotą? 

Czy to jest kwestia samej ekonomii na styku świadczeniobiorcy i świadczeniodawcy? Czy też 

były inne przyczyny, dla których spółka musiała być dokapitalizowana? Przy samej zasadzie 



 
 

28 
 

się nie upiera, najprawdopodobniej była przyczyna. Zresztą, w tej dyskusji lub innej będzie 

prosił o informacje dotyczące Szpitala Powiatowego. Trochę też ostatnio byliśmy zaskoczeni, 

o czym wydaje się Radnemu, Rada nie była poinformowana w sprawozdaniach Zarządu z prac 

pomiędzy sesjami, że Zarząd dokonał zmiany na stanowisku prezesa spółki. Zawsze  

właściciele mają prawo dokonać takiej decyzji, co prawda nie dotyczy to raportu, dlatego nie 

będzie już rozwijał tego wątku personalnego, ale chcielibyśmy jako Radni poznać przyczyny, 

dla których tak nagle rozstaliśmy się z prezesem ważnej, z punktu widzenia też bezpieczeństwa 

publicznego, spółki. To, co szczególnie uderzyło Radnego w raporcie i chciałby, żeby się do 

tego odnieść poważnie, to Zarząd zreferował dość precyzyjnie strukturę naszych dochodów  

i wydatków. I Radny jeszcze raz to podkreślił, że nie mówił tego jako krytykę, która ma 

Zarządowi sprawić przykrość, ale struktura wydatków, która jest zaproponowana w rozliczeniu 

za rok 2023, z jego punktu widzenia jest niesatysfakcjonująca. Dlatego, że potrzeb na wydatki 

inwestycyjne, na wydatki majątkowe w Powiecie Gryfińskim jest wiele, ale z drugiej strony 

przyjmuje wyjaśnienia, co do przyczyn, dla których tak się stało. Nie można też iść w stronę 

absolutnej krytyki, bo dwukrotna waloryzacja najniższego wynagrodzenia czy innych kosztów 

bieżącego funkcjonowania są obiektywne i występują we wszystkich jednostkach samorządu 

terytorialnego. Najprawdopodobniej też musimy liczyć się z kontynuacją trendu zwiększonych 

kosztów dla jednostek samorządu terytorialnego w roku bieżącym i być może, oby nie, ale 

wszystko na to wskazuje, również w latach przyszłych. Ponieważ jest to początek kadencji, 

nowe rozdanie i Zarząd przedłożył sprawozdanie z działalności za rok poprzedni, Radny 

osobiście nie znajduje powodu, żeby z tak złożonego raportu czynić zarzut, czy też zajmować 

stanowisko negatywne, ale będzie wstrzemięźliwy i ma nadzieję, że Zarząd pozwoli mu  

w następnym roku z największą przyjemnością, nie tylko zachowywać się neutralnie, ale także 

pozytywnie.   

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że w ramach debaty chciałby 

powiedzieć, że w dokumencie pokazane było to, co się zmieniło w 2023 roku, tj. nowa strategia, 

nad którą pracowaliśmy dwa lata. I pewnie, gdyby nie decyzja Dyrekcji Ochrony Środowiska, 

o której wspominał to może mówilibyśmy, że ta strategia została przyjęta jeszcze przez 

poprzednią Radę i jest obowiązująca. Natomiast wymienione tam strategie, jak strategia 

turystyki, czy ta kolejna, one mają okres swojej realizacji i dokument po prostu przestaje być 

w jakiejś mierze aktualny. I widocznie poprzednie Rady nie widziały już konieczności działania 

w tych strategiach. Jeżeli chodzi o strategię turystyczną, która obowiązywała do 2020 roku, 

została opracowana pod potrzeby wspólnego i indywidualnego działania gmin, podmiotów 
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gospodarczych i uczelni. Był to strategiczny dokument w poprzedniej perspektywie unijnej  

i zawsze można po niego sięgnąć. Z kolei, jeżeli chodzi o potrzeby wydatków inwestycyjnych, 

które były podnoszone, to oczywiście wszyscy jak tu siedzimy, każdy mógłby zgłosić dwie,  

a może i więcej potrzeb inwestycyjnych. Problem i różnica pomiędzy jednostką samorządu 

terytorialnego, powiatem a gminą jest taka, że my mamy wiele zadań, które są zadaniami 

znaczonymi finansowo. Można byłoby nawet powiedzieć, że w rezultacie mamy dosyć duży 

budżet, tylko że to co uzyskujemy na domy pomocy społecznej w 100 procentach muszą być 

wydane na te domy pomocy społecznej. Nie mamy możliwości jakiegoś manewru, żeby gdzieś 

oszczędzić, bo tak po prostu mówi ustawa o pomocy społecznej. Podobną sytuację mamy  

w oświacie, chyba, żebyśmy się zastanawiali nad losem dwóch szkół specjalnych. A przecież 

oświata jest elementem, zwłaszcza dotycząca osób niepełnosprawnych, na który powinniśmy 

być dwa razy bardziej czuli. Także, mimo wszystko Powiat Gryfiński, zresztą jak większość 

powiatów nie ma za dużo możliwości manewru w finansowaniu, może tylko i wyłącznie 

ograniczać koszty lub aplikować o środki zewnętrzne. Ale elementy, które właśnie zaistniały 

w zeszłym roku, o których też mówiła Pani Skarbnik, które wynikają z raportu, ale też  

z uchwały budżetowej, to jest praktycznie 100 procent wzrostu na usługach w drogownictwie. 

Z jednej strony widzimy inwestycje, ale z drugiej strony martwimy się o bieżące utrzymanie. 

Wzrosły wynagrodzenia, wzrosły ceny usługi. Również z  prezentacji wynikało, że każdy rok 

jest często inny. Jeżeli udaje się powiatowi pozyskać większe środki, jak na przykład w 2022 

roku, gdzie w budżecie odnotowaliśmy większe dotacje wówczas mamy wzrost wydatków 

inwestycyjnych. W 2023 r. kończyliśmy inwestycję na ulicy Krasińskiego, gdzie wydatek był 

ponad 8 milionów złotych, na którą w części dostaliśmy finansowanie. Jak również dostaliśmy 

dofinansowanie do budowy szpitala. I dwa takie odnotowane dofinansowania po stronie 

dochodów i wydatków pokazują, większe możliwości finansowe i inwestycyjne. I tak samo 

pewnie będzie w 2024 roku, gdzie będziemy konsumować promesy Polskiego Ładu, jeżeli 

chodzi o drogownictwo.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że krótko na podsumowanie. Być może to kwestia 

niezrozumienia, ale Radny stara się odnosić do faktów, dla niego strategia jako dokument, który 

widnieje w danej jednostce samorządu terytorialnego, jest swoistą umową, którą zawieramy na 

określony czas. Czy argument, że nie chcemy mieć takiej umowy jest trafiony? No można to 

rozważać. Jednak jego zdaniem nie jest trafiony. W II punkcie Raportu o stanie Powiatu 

Gryfińskiego jest zapisane, że trwają prace, zwłaszcza, że nie dotyczą one największej gminy, 

jest okolicznością powiedzmy ciekawą. Radny wie, dlaczego tutaj nie ma tej gminy. Radny nie 
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będzie tego traktował jako przytyku. Natomiast Gmina Gryfino jest jedną z ważnych części 

Powiatu Gryfińskiego, tak jak wszystkie pozostałe gminy, więc odwoływanie się do strategii, 

która obejmuje wszystkie gminy powiatu, wydaje się jak najbardziej potrzebne. Radny 

odpowiedź Pana Starosty w tym zakresie zna. Pan Starosta być może potraktował to, jak 

przytyk, a tak wcale nie było. Druga rzecz dotycząca dochodów i struktury wydatków. 

Natomiast co do znaczonych pieniędzy to żadnej dyskusji nie ma, bo to oczywiste. Są takie 

obszary, gdzie środków nie można wydać na inne cele. Natomiast Radny nie sądzi, żeby nie 

było pola do rozmowy o dochodach i wydatkach bieżących, które Powiat Gryfiński ponosi  

w całej puli. Jeszcze może co do samego raportu to Zarząd rzeczywiście napracował się  

i pokazał całe spektrum zadań, które realizuje powiat i myśli, że to dla mieszkańców, którzy się 

z nimi zapoznają po raz pierwszy też jest dokumentem ważnym, ale Radni też powinni 

uzyskiwać odpowiedzi na kluczowe pytania. Z Państwa słów, jest choćby przekazanie 

poważnej kwoty na dokapitalizowanie Szpitala Powiatowego, czego z gruntu rzeczy nie 

krytykuje, ale chce poznać przyczyny, dla których tak się dzieje. Jeśli są one obiektywne  

i będzie do nich przekonany, to zamierza nie tylko przyjąć do wiadomości, że jest to konieczne, 

ale również wspierać takie działania Zarządu. Tylko może to zrobić wtedy, kiedy będzie miał 

pełne informacje w tym zakresie.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że w temacie inwestycji chciał zapytać, bo wie, że ten 

wskaźnik się obniżył w stosunku do lat poprzednich, były jednak pewne programy, z których 

można było skorzystać. Na przykład Fundusz Leśny, gdzie dofinansowanie było 80 procent. 

Wkład własny był około 5 procent. Czy może jednak byłoby warto się troszeczkę zadłużyć, 

żeby dokonać jakieś tam inwestycje istotne dla społeczności lokalnej? Na przykład kwestia 

chyba drogi Puszcza Bukowa - Binowo.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że jeżeli chodzi o szpital, to trzeba 

dyskutować, bo z dyskusji zawsze może coś dobrego wyniknąć. Główny problem w szpitalu  

to akurat ten, który dotykał roku 2023 to są wynagrodzenia. Bo jak spojrzymy w strukturę 

kosztów szpitala to koszty wynagrodzeń stanowią ponad 80 procent. Nie odpowiada to temu, 

co uzyskujemy w kontrakcie z Narodowym Funduszem Zdrowia. Ze wszystkich badań, bo nie 

to żebyśmy się musieli usprawiedliwiać, ale generalnie wszystkie powiaty borykają się z tym 

problemem, który wynika z braku kadry, z tego, że na przykład kadra musi dojeżdżać. Dalej 

kwestia taka, czy mamy oddział chirurgiczny czy nie mamy? Z naszych analiz, które były 

robione już przez lata, to głównie w tej chwili dokładamy do chirurgii. Wcześniej dokładaliśmy 
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do ginekologii i położnictwa. To są oddziały, które właśnie ze względu na wynagrodzenia 

powodują, że trzeba tutaj podejmować działania. O tym, co mówiliśmy w raporcie takowe 

działania podejmujemy, aczkolwiek nigdy nie wiadomo, czy nadążymy nad rosnącymi 

kosztami. Jednym z tych działań jest właśnie rozbudowa Zakładu Opiekuńczo-Leczniczego 

Psychiatrycznego. Dlaczego? Dlatego, że akurat Narodowy Fundusz Zdrowia dobrze wycenia 

tę usługę. Oczywiście jest potrzeba w zakresie zakładów psychiatrycznych. W województwie 

zachodniopomorskim są tylko dwie takie placówki. Akurat na to zadanie próbowaliśmy 

pozyskiwać środki dwutorowo, z rezerwy Rady Ministrów, no niestety tam jest dosyć ciężka 

ścieżka, ale udało się z Polskiego Ładu. Pewnie wolelibyśmy te środki otrzymać na drogi,  

ale musimy patrzeć, że odpowiadamy też za bezpieczeństwo zdrowotne mieszkańców. Dzisiaj 

mamy tam trzydzieści łóżek, docelowo chcemy mieć osiemdziesiąt. W tym pierwszym 

rozdaniu przybędzie nam ponad dwadzieścia łóżek, a to i tak jest poprawa. To jest ta działalność 

szpitala, która może być na plus. W szpitalu są jeszcze problemy, chociażby z diagnostyką, 

która jest coraz szersza. To też wynika z tego, tak, że wszyscy jak trafiamy do szpitala  

to chcemy być przebadani jak najszerzej, ale również lekarze nie chcą podejmować decyzji bez 

pełnej diagnostyki. To są dwie dziedziny, które nas kosztują. O służbie zdrowia to jeszcze 

wielokrotnie będziemy tutaj rozmawiali jako Radni. Natomiast jeżeli chodzi o drogi  

to złożyliśmy pięć wniosków do Funduszu Leśnego. Mieliśmy podpisane listy intencyjne.  

W dużej części na te inwestycje, które chcieliśmy dokończyć, czyli oprócz środków, które 

deklarowaliśmy, wskazywaliśmy, że prosimy też o uznanie nam naszych środków wcześniej 

poniesionych, na przykład droga Mieszkowice – Moryń, gdzie w połowie dawaliśmy tam swoje 

środki, żeby to nam uznać, oprócz tych 5 procent. To jest, jak gdyby jedna rzecz. Tak samo, 

droga Binowo, gdzie w poprzednich latach z własnych środków opracowaliśmy dokumentację, 

decyzję środowiskową na całą długość od Binowa do ulicy Smoczej w Szczecinie, ale ze 

względów na stan drogi robiliśmy tam trzy odcinki na ponad dwa miliony złotych ze swoich 

środków. Wcześniej Lasy Państwowe korzystając z tej drogi nie widziały wtedy potrzeby jej 

robienia. Ale najważniejszy jest fakt, że ten regulamin, który dotyczy wszystkich, daje 

możliwość również podejmowania decyzji przez decydentów przy 100 procentach udziału 

tylko Lasów Państwowych. W związku z tym złożyliśmy wnioski, które zależały, niestety, 

tylko od można powiedzieć, uznaniowości. Ewentualnie uznania, że inne, które były złożone 

są ważniejsze. Trzeba też jasno powiedzieć, że taki wysyp tych wniosków był w okresie 

wyborczym. My pięć lub cztery lata wcześniej składaliśmy swój pierwszy wniosek z Funduszu 

Leśnego na drogę, która może dla nas była ważna, ze względu na stan techniczny, podnoszony 

przez mieszkańców Morynia. Natomiast może ze względu na to, że to jest droga typowo leśna, 
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było za mało „zabiegających”, Moryń - Stare Łysogórki biegnie przez las. Powiat dokładał 20 

procent. Czyli to pokazuje, że tak szczerze mówiąc, nieważne czy byśmy zadeklarowali  

5 procent, czy 20, to zależało od decydenta czy chce dany wniosek uwzględnić czy też nie.  

Z Raportu jasno wynika, my po prostu przy każdej drodze, szukamy dodatkowych źródeł 

finansowania, bo byśmy sobie z tą ilością, którą zrobiliśmy, sami nie poradzili. I również tu 

Pani Skarbnik pokazywała, między innymi właśnie na tych wskaźnikach, bo Pan Radny pytał, 

czy nie warto było może wziąć kredyt? Ale powiat zbliża się w wydatkach bieżących do pewnej 

granicy. I kredyt ma to do siebie, że trzeba płacić od niego odsetki. Musimy po prostu w tym 

wypadku, uważać. I nawet jakbyśmy chcieli coś zrobić, po prostu musimy dwa razy się 

zastanowić, co faktycznie jest dla nas priorytetem. 

 

Radny Hubert Krysiak odniósł się do Pana Wicestarosty, że wspomniał w raporcie  

o zrównoważonej gospodarce środkami na inwestycje drogowe. Na poprzedniej sesji Radny 

wystąpił właśnie z interpelacją, na którą w odpowiedzi szczegółowo zostało przedstawione  

te zrównoważenie, które faktycznie występuje, bo ilość inwestycji w każdej gminie oscyluje w 

granicach dwóch, trzech inwestycji na daną gminę, ale to nie idzie w parze z wartością tych 

inwestycji. I tutaj Radny zauważył dużą dysproporcję, dlatego że jedne gminy na przykład kilka 

lat z rzędu dostawały na inwestycje po milion czy dwa miliony w danym roku kalendarzowym, 

a inne gminy dostawały tylko około dwustu tysięcy złotych na inwestycje. I taka prośba 

Radnego do obecnego Zarządu, żeby jednak te dwa punkty szły też bardziej w parze.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że wartość inwestycji w poszczególnych 

gminach jest różna, ale jest przede wszystkim uwarunkowana projektami do jakich Powiat 

przystępuje. Ograniczenia projektowe występujące na drogach wynikają ze szczegółów, czyli 

niektóre drogi nie wpisują się w programy, które są aktualnie dostępne. I w związku z tym 

Powiat realizuje jakiś odcinek, ale wartość tego projektowania po prostu jest inna. Drogi 

powiatowe z definicji powinny przede wszystkim łączyć siedzibę Powiatu Gryfińskiego, czyli 

Gryfino z siedzibą gmin. Natomiast w sieci dróg powiatowych są naprawdę przeróżne drogi. 

Jest to ok 630 km dróg, w tym ponad 470 km dróg o powierzchni utwardzonej, co też jest 

istotne. Obciążenie Powiatu Gryfińskiego w związku z zarządzaniem infrastrukturą drogową 

jest przeogromne. Dodała, że interesowała się subwencją przydzielaną na drogi dla Powiatu 

Gryfińskiego. I tak jak Pan Radny zauważa dysproporcję w tym, w której gminie za ile jest 

robione, to Starosta obserwowała zestawienie, ile różne powiaty dostają na drogi. Jako przykład 

podała Powiat Goleniowski, gdzie Powiat Gryfiński praktycznie dostaje dokładnie tyle samo, 
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a nie ma to odzwierciedlenia do ilości obsługiwanych dróg. W związku z czym posiliła się  

o wstępne przeanalizowanie. W zestawieniu było przeliczenie na jednego mieszkańca. Obecnie 

jest spadek ludności w Powiecie Gryfińskim, a jednocześnie, to Powiat Gryfiński jest 

największym powiatem ziemskim. Odległości między siedzibą stolicy Powiatu  

a miejscowościami stolic gmin są ogromne w porównaniu z innymi powiatami. W związku  

z czym, być może przeanalizowania i naszego pisma w tym zakresie wymaga właśnie ten temat. 

Natomiast zauważalne jest również to, że do nie wszystkich programów  drogi powiatowe mogą 

się wpisywać. Jest to zależne od wielu czynników. Od tego czy na danym odcinku jest 

zlokalizowana infrastruktura użyteczności publicznej, od tego, ile jest mieszkańców na danej 

powierzchni, od tego, czy jest dostępność do gruntów rolnych i wiele innych czynników, które 

determinują to, że dany program można wybrać albo nie można z niego skorzystać.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski odniósł się do wypowiedzi Radnego  

P. Nikitińskiego dot. strategii. Strategia, którą opracowujemy dotyczy wszystkich gmin 

Powiatu Gryfińskiego, w swojej dokumentacyjnej formie. I tam wszyscy brali udział, łącznie  

z mieszkańcami Gryfina, czyli jako obszar funkcjonalny, to co jest w dokumentach jest 

wspólnie. Problemy po prostu są wspólne. Natomiast Gmina Gryfino, Gmina Stare Czarnowo 

i Gmina Trzcińsko-Zdrój nie są beneficjentami tej strategii. Co to znaczy? W ramach tej 

strategii i środków finansowych nie będą mogli realizować swoich projektów. Dlaczego? 

Dlatego, że Gmina Gryfino i Stare Czarnowo należą do obszaru metropolitalnego i projekty 

realizują z miastem Szczecin. Natomiast Gmina Trzcińsko-Zdrój realizuje projekty z liderem 

Pojezierza Myśliborskiego. Natomiast my chcąc realizować projekty, które są potrzebne, nie 

chcąc wykluczać przede wszystkim młodzieży, ale też i mieszkańców Gryfina, złożyliśmy 

wniosek właśnie do obszaru metropolitarnego, jak również do Pana Burmistrza o to, żeby w tej 

nowej strategii czy w nowej perspektywie unijnej zamieścić przynajmniej dwa zadania. Jedno 

zadanie, które jest dedykowane szkołom zawodowym, dotyczy Gryfina. Jak również 

wskazaliśmy na potrzebę połączenia ścieżki rowerowej na odcinku do Szczawna, gdzie nie ma 

połączenia. Nie wiemy jeszcze jakie są rezultaty. Dlaczego tak się dzieje? Do realizacji 

projektów pieniądze liczone są  konkretnie na głowę mieszkańców w danym obszarze,  

w którym jesteśmy. W związku z tym akurat mieszkańcy Gryfina zaliczani są finansowo do 

puli szczecińskiej. I stąd zabiegi już bardziej merytoryczne, a nie finansowe. Natomiast, co do 

diagnoz i potrzeb zostali objęci wszyscy mieszkańcy Powiatu Gryfińskiego.  

 

Przewodniczący Hubert Andrych nie widząc chętnych do zabrania głosu zakończył debatę.  
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- projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu  

w Gryfinie wotum zaufania (druk nr 3/III): 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), odczytał 

projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Gryfinie 

wotum zaufania (druk nr 1/III). Następnie w obecności 17 Radnych (ustawowy skład Rady 

Powiatu w Gryfinie wynosi 19 Radnych) zarządził głosowanie (wystąpił błąd systemowy, 

głosowanie zostało ponownie przeprowadzone, zostało to odnotowane na stronie 35 protokołu). 

 

Prezentacja multimedialna Raportu o stanie Powiatu Gryfińskiego w 2023 r. stanowi   

zał. nr 7. 

 

Pismo Zarządu Powiatu w Gryfinie, podpisane przez Starostę Panią Ewę Dudar, z dnia  

20 czerwca 2024 r., w sprawie wniosku do Rady Powiatu o przyjęcie Raportu o stanie Powiatu 

Gryfińskiego w 2023 r. i udzielanie wotum zaufania stanowi zał. nr 8. 

 

VI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

z wykonania budżetu i sprawozdania finansowego Powiatu Gryfińskiego za 2023 

rok (druk nr 4/III): 

 

- odczytanie uchwały Składu Orzekającego RIO w Szczecinie w sprawie wydania opinii  

o sprawozdaniu z wykonania budżetu Powiatu Gryfińskiego za 2023 rok wraz  

z informacją o stanie mienia: 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Barbarę Sobiś 

o odczytanie uchwały Nr K.50.44.4.2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 24 kwietnia 2024 r. w sprawie wydania opinii  

o sprawozdaniu z wykonania budżetu Powiatu Gryfińskiego za 2023 rok wraz z informacją  

o stanie mienia.  

 

Wiceprzewodniczącą Rady Barbarę Sobiś odczytała uchwałę Nr K.50.44.4.2024 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 24 kwietnia 2024 r.  

w sprawie wydania opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Powiatu Gryfińskiego za 2023 

rok wraz z informacją o stanie mienia (zał. nr 9). 
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- przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu Gryfińskiego za 2023 rok: 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że sprawozdanie zostało przedstawione 

przez Panią Skarbnik przy Raporcie. Czy są zapytania w tym zakresie? Następnie otworzył 

dyskusję. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że nie wie, czy są pytania do Pani Skarbnik, poprosił 

Przewodniczącego Rady o 5 minut przerwy w obradach 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że nie widzi przeciwskazań i poprosił  

o krótką  argumentację. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że nie chciałbym wprowadzać wszystkich w szczegóły.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych ogłosił 5 minutową przerwę w obradach. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych wznowił obrady i poinformował, że z przyczyn 

technicznych jest konieczność powtórzenia głosowania nad drukiem nr 3/III. Już wcześniej  

w dniu dzisiejszym wystąpił błąd techniczny. W związku z powyższym w obecności  

17 Radnych (ustawowy skład Rady Powiatu w Gryfinie wynosi 19 Radnych) zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia Zarządowi 

Powiatu w Gryfinie wotum zaufania: 

za - 13, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 4. 

Uchwała nr III/17/2024 w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Gryfinie wotum zaufania, 

została podjęta bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady powiatu  

w głosowaniu jawnym. Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie 

stanowi zał. nr 4. Następnie Przewodniczący Rady Hubert Andrych powrócił do punktu 

szóstego porządku obrad, tj. projektu uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie 

zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu i sprawozdania finansowego Powiatu 

Gryfińskiego za 2023 rok. Przed przerwą pytał, czy są zapytania do Pani Skarbnik w zakresie 

sprawozdania, które zostało już przedstawione. W wyniku braku głosów zamknął  dyskusję  

i poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5). Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zatwierdzenia 
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sprawozdania z wykonania budżetu i sprawozdania finansowego Powiatu Gryfińskiego  

za 2023: 

za - 14, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 3. 

Uchwała nr III/18/2024 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu  

i sprawozdania finansowego Powiatu Gryfińskiego za 2023 została podjęta większością 

głosów. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie, stanowi zał. nr 4. 

 

VII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu Powiatu Gryfińskiego za 2023 rok (druk nr 5/III): 

 

- odczytanie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu  

w Gryfinie absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok: 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Marianna Kozik odczytała wniosek Komisji 

Rewizyjnej Rady Powiatu w Gryfinie z dnia 4 czerwca 2024 r. w sprawie udzielenia Zarządowi 

Powiatu w Gryfinie absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok (zał. nr 10). 

 

- odczytanie uchwały Składu Orzekającego RIO w Szczecinie w sprawie opinii o wniosku 

Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu 

w Gryfinie absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2023: 

Wiceprzewodnicząca Rady Powiatu w Gryfinie Barbara Sobiś odczytała uchwałę  

Nr 50.44.6.2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 

11 czerwca 2024 r. w sprawie opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu w Gryfinie 

w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu w Gryfinie absolutorium z tytułu wykonania budżetu 

za rok 2023 (zał. nr 11).  

 
Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

a następnie w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych (ustawowy 

skład Rady Powiatu w Gryfinie wynosi 19 Radnych) zarządził głosowanie nad projektem 

uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie absolutorium z tytułu wykonania budżetu 

Powiatu Gryfińskiego za 2023 rok: 

za - 14, 
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przeciw - 0, 

wstrzymało się - 3. 

Uchwała nr III/19/2024 w sprawie absolutorium z tytułu wykonania budżetu Powiatu 

Gryfińskiego za 2023 rok została podjęta bezwzględną większością głosów ustawowego składu 

rady powiatu, w głosowaniu jawnym. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie, stanowi zał. nr 4. 

 

Prezydium Rady Powiatu Gryfińskiego złożyło gratulacje Zarządowi Powiatu Gryfińskiego  

z okazji uzyskania absolutorium z tytułu wykonania budżetu Powiatu Gryfińskiego  

za 2023 rok 

 

VIII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany uchwały  

Nr XXVI/256/2009 Rady Powiatu w Gryfinie z dnia 14 stycznia 2009 r. w sprawie 

przystąpienia Powiatu Gryfińskiego do stowarzyszenia - Dolnoodrzańska 

Inicjatywa Rozwoju Obszarów Wiejskich (druk nr 6/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany uchwały  

Nr XXVI/256/2009 Rady Powiatu w Gryfinie z dnia 14 stycznia 2009 r. w sprawie 

przystąpienia Powiatu Gryfińskiego do stowarzyszenia - Dolnoodrzańska Inicjatywa Rozwoju 

Obszarów Wiejskich: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr III/20/2024 w sprawie zmiany uchwały Nr XXVI/256/2009 Rady Powiatu  

w Gryfinie z dnia 14 stycznia 2009 r. w sprawie przystąpienia Powiatu Gryfińskiego do 

stowarzyszenia - Dolnoodrzańska Inicjatywa Rozwoju Obszarów Wiejskich została podjęta 

jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 
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IX. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wskazania reprezentanta 

Powiatu Gryfińskiego do Zgromadzenia Związku Celowego Powiatów 

Województwa Zachodniopomorskiego (druk nr 7/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wskazania 

reprezentanta Powiatu Gryfińskiego do Zgromadzenia Związku Celowego Powiatów 

Województwa Zachodniopomorskiego: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr III/21/2024 w wskazania reprezentanta Powiatu Gryfińskiego do Zgromadzenia 

Związku Celowego Powiatów Województwa Zachodniopomorskiego została podjęta 

jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 

X. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 

kolejnej umowy najmu, której przedmiotem jest część tej samej nieruchomości, 

położonej w Chojnie przy ul. Dworcowej 1 (druk nr 8/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody  

na zawarcie kolejnej umowy najmu, której przedmiotem jest część tej samej nieruchomości, 

położonej w Chojnie przy ul. Dworcowej 1: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr III/22/2024 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu, której 

przedmiotem jest część tej samej nieruchomości, położonej w Chojnie przy ul. Dworcowej 1 

została podjęta jednogłośnie. 
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Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 

XI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 

kolejnej umowy najmu, której przedmiotem jest część tej samej nieruchomości, 

położonej w Chojnie przy ul. Dworcowej 1 (druk nr 9/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie kolejnej umowy najmu, której przedmiotem jest część tej samej nieruchomości, 

położonej w Chojnie przy ul. Dworcowej 1: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr III/23/2024 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu, której 

przedmiotem jest część tej samej nieruchomości, położonej w Chojnie przy ul. Dworcowej 1 

została podjęta jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 

XII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany budżetu powiatu  

na 2024 rok (druk nr 10/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany budżetu 

powiatu na 2024 rok: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 1. 

Uchwała nr III/24/2024 w sprawie zmiany budżetu powiatu na 2024 rok została podjęta 

większością głosów. 

 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 



 
 

40 
 

 

XIII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2024-2039 (druk nr 11/III): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 5), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. Następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2024-2039: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 1. 

Uchwała nr III/25/2024 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Gryfińskiego na lata 2024-2039 została podjęta większością głosów. 

 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 

XIV. Sprawozdanie z prac Zarządu Powiatu w Gryfinie (druk nr 12/III). 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar na początku odniosła się do tego, o czym mówił Pan Radny 

Nikitiński, a mianowicie do wyjaśnienia, w jaki sposób, bo to będzie miało znaczenie, będzie 

przekazywała Radnym informacje odnośnie pracy Zarządu w okresie międzysesyjnym. Zawsze 

Przewodniczący Zarządu czyni to w ten sposób, że jeżeli są protokoły zatwierdzone,  

a wiadomo, że protokoły są zatwierdzane na następnym posiedzeniu, to wtedy podaje pełną 

informacje o tym, co było na Zarządzie. Natomiast wyjątkowa sytuacja, która mogła wielu  

zaskoczyć, była przytoczona przez Pana Radnego. Było to odwołanie Pani Prezes  

w dniu sesji. Nie mogła przekazać informacji na sesji, ponieważ w tym czasie dokonywała się 

czynność formalno-prawna. Zarząd Powiatu podjął uchwałę w tej sprawie. Natomiast 

informacja o skutecznym doręczenie nie była Jej w tym czasie znana. Dlatego tej informacji 

nie przekazywała na sesji. Starosta poinformowała, że sprawozdawczość na sesji z prac Zarządu 

Powiatu będzie dotyczyła spraw wynikających z przyjętych przez Zarząd protokołów. 

W przypadku, kiedy protokół nie zostanie jeszcze przyjęty z posiedzenia, na którym omawiane 

były dane sprawy, to będzie dodawała je do sprawozdania na kolejną sesję. W sprawozdaniu  

z prac Zarządu Powiatu przyjęła taką formułę, że będzie podawała Radzie Powiatu zagadnienia, 

tak jak one są realizowane na posiedzeniu Zarządu, przy czym też będzie zwracać uwagę na 
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zagadnienia istotne, które generalnie są związane z zapytaniami Radnych, z częstymi 

problemami. Natomiast od dnia dzisiejszego chciała również rozpocząć sprawozdanie z prac 

Zarządu przyjmując trochę inny format. Będzie przekazywać Jej zdaniem najważniejsze 

informacje, oczywiście biorąc pod uwagę zapytania i wątpliwości Radnych zgłaszane na 

komisjach. Dodała, że będzie sprawozdawała się sloganami w odniesieniu do spraw 

załatwionych, czyli będzie informacje zbierała w jedną pozycję, na przykład sprawy drogowe, 

od których dziś właśnie zaczęła. Starosta poinformowała, że w okresie międzysesyjnym, jeżeli 

chodzi o sprawy drogowe, to na wniosek Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami Zarząd 

wyraził zgodę na podpisanie umowy z Gminą Moryń w sprawie wspólnej realizacji w 2024 

roku inwestycji drogowej pn. „Poprawa bezpieczeństwa mieszkańców Dolska, poprzez budowę 

chodnika w ciągu drogi powiatowej nr 1397Z Mętno – Moryń”. Powiat przekaże na to zadanie 

środki finansowe do kwoty 157 982,15 zł brutto oraz zapewni nadzór inwestorski. Jest to 

inwestycja realizowana z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Następnie dodała, że Gmina 

Moryń na tę inwestycję przekaże Powiatowi środki w wysokości 40 tys. zł, natomiast wstępne 

porozumienie z Gminą Moryń, ale za poprzedniej kadencji opiewało na kwotę 80 tys. zł plus 

być może 20 tys. zł, bo nie było to zapewnione w budżecie. Finalnie Gmina podpisała  

z Powiatem porozumienie na kwotę 40 tys. zł. Kolejnym zadaniem realizowanym w okresie 

międzysesyjnym było utrzymanie ulic powiatowych na terenie miasta Gryfino. Zarząd ogłosił 

przetarg, który obecnie jest już  rozstrzygnięty. Zgłosiło się dwóch wykonawców. Przy czym 

wygrała firma ELWI, z najlepszą ofertą za kwotę około 520 tys. zł, która na terenie miasta 

Gryfina będzie utrzymywała ulice powiatowe. Na wniosek Naczelnika Zarządzania Drogami 

Zarząd również zatwierdził tryb postępowania, wartość szacunkową oraz Specyfikację 

Istotnych Warunków Zamówienia na zadanie pn. „Poprawa jakości życia mieszkańców  

na terenach popegeerowskich, poprzez modernizację dróg powiatowych”. Zadanie realizowane 

w ramach Polskiego Ładu (VI edycja) i dot. odcinków Godków i Witnica - Wisław. Na ten 

moment postępowanie został rozstrzygnięte i zadanie będzie realizowała firma Maldrobud. 

Następnie na wniosek Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami, po zapoznaniu się  

z propozycją komisji przetargowej powołanej do przeprowadzenia postępowania o udzielenie 

zamówienia publicznego prowadzonego w trybie podstawowym na zadanie pn. „Bieżące 

utrzymanie dróg powiatowych na terenie powiatu gryfińskiego, w sezonie 2024/2025  

z podziałem na 2 zadania”, Zarząd jednogłośnie zatwierdził na powyższe zadanie wybór 

Wykonawców: tj. zadanie I – gminy: Gryfino, Stare Czarnowo, Banie, Widuchowa, Trzcińsko-

Zdrój (północ) i Chojna (północ) ofertę firmy - Przedsiębiorstwo Inżynieryjno-Budowlane 

DROGBUD Mateusz Siwek z s.  w Wełtyniu, za kwotę 417 309,00 zł brutto oraz zadanie  
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II – gminy: Trzcińsko-Zdrój (południe + miasto), Chojna (południe + miasto), Moryń, 

Mieszkowice, Cedynia ofertę firmy – AGROVERDE Sp. z o.o. z s. w Baniach, za kwotę  

440 593,17 zł brutto. Dodatkowo Zarząd wyraził zgodę na zawarcie ugody z Gminą Gryfino  

w sprawie finansowania przebudowy sieci kanalizacji deszczowej odprowadzającej wody 

opadowe z terenów przyległych do ulicy 1 Maja w Gryfinie. Jest to rekompensata za rurociągi 

deszczowe z budynków gminnych na kwotę 27 tys. zł. Starosta dodała informacyjnie,  

że zadanie zostało wykonane przez cztery wspólnoty. W sądzie prowadzone jest postępowanie 

ze Spółdzielnią Regalica. Na ostatnim posiedzeniu Zarząd wyraził zgodę na podpisanie 

porozumień w sprawie przekazania zadań zarządcy dróg powiatowych na terenie miasta  

z Gminą Chojna za kwotę 151 632,00 zł oraz z Gminą Cedynia za kwotę 42 532,00 zł. Starosta 

przechodząc do spraw, którymi Zarząd zajmował się w okresie międzysesyjnym z zakresu 

edukacji, poinformowała, że Zarząd jednogłośnie przyjął program współpracy Powiatu 

Gryfińskiego z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 

działalność pożytku publicznego w 2023 roku”, który był omawiany na dzisiejszej sesji. Zarząd 

zawarł aneks nr 1 do umowy na wykonanie prac związanych z zawarciem porozumienia 

terytorialnego w ramach Partnerstwa Powiatu Gryfińskiego, w którym przedłuża się termin 

realizacji zadania. Wstępnie była podana kwota, która miała być wypłacona po przedstawieniu 

strategii w wersji końcowej, natomiast przez to, że muszą dokonać analizy środowiskowej, 

termin z całą pewnością wydłuży się, w związku z czym Zarząd podzielił płatności na dwie 

transze. Większość prac została w tym zakresie wykonana. Następnie na wniosek Naczelnika 

Wydziału Edukacji Zarząd dokonał uhonorowania szacownych stypendystów. Na dzisiejszej 

sesji była możliwość uczestniczenia we wręczeniu stypendiów na kwotę 8 600,00 zł. 

Dodatkowo Wydział Edukacji zajmował się, i to było nie lada zadanie, realizacją 

przedsięwzięcia „Podróże z klasą”. Okazuje się, że są środki dedykowane dla szkół na podróże 

wycieczkowe, natomiast problem jest zawsze w puli środków będącej do dyspozycji. Wszystkie 

szkoły z Powiatu zgłosiły akces. Nie mieli innego wyboru, jak wpisywanie do programu 

komputerowego, który umożliwiał przejście przez procedurę weryfikacyjną według kolejności 

zgłoszeń. W ramach tej puli udało się zdobyć dofinansowanie na dwa zadania, tj. Liceum 

Ogólnokształcące w Chojnie. Wszystkie inne niestety przepadły, ponieważ nabór trwał 

dwadzieścia minut - kto lepiej i szybciej miał przygotowane, to po prostu sobie poradził. 

Starosta uważa, że mieli świetnie i szybko przygotowane wnioski, tylko w Powiecie jest dużo 

typów szkół. I w związku z czym dyrektorzy przedstawiali aplikację z podziałem na typy szkół, 

natomiast nie wiem czy nie można było wpisywać na placówkę, ale pewnie nie, bo składane 

jest to poprzez system informacji oświatowej i tam są podziały. W każdym razie są ograniczenia 
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formalno-prawne z tą szybkością. Natomiast jest to fajna sprawa, w tym roku było 

najprawdopodobniej 100% dofinansowania. Liceum Chojna pojedzie. Jednocześnie 

poinformowała wszystkich w przypadku, gdyby była taka wątpliwość, bo obecni są też 

nauczyciele, kolejność zgłoszeń, czyli kto pierwszy, ten lepszy. Trzeba było dokonać wyboru. 

Starosta przechodząc do spraw związanych z gospodarowaniem mienia poinformowała, że 

Zarząd zajmował się sprawami, które były przedmiotem dzisiejszej sesji. Użytkownicy różnych 

lokali składają wnioski o to, aby przedłużać umowy albo podpisywać umowy na czas 

nieoznaczony. Zgodnie z przepisami Zarząd ma kompetencje do wyrażania takich decyzji na 

okres do trzech lat bez zgody Rady, a powyżej trzech lat Rada Powiatu wyraża zgody. Z całą 

pewnością na kolejnych zarządach również Zarząd będzie udzielał takich informacji Radzie. 

Jest zdania, że zawsze będzie Radnym o tym mówiła, dlatego że jest to gospodarowanie 

mieniem powiatu i Radni powinni nawet przez prześledzenie uchwał mieć wiedzę w jakich 

budynkach, gdzie i co się znajduje. Na wniosek Naczelnika Gospodarki Nieruchomościami 

Zarząd również dokonywał zmiany w zakresie wydatków przypisanych do Wydziału  

z przeznaczeniem na modernizację instalacji elektrycznej w Wydziale Komunikacji  

i Transportu w Chojnie. Otóż zaistniała potrzeba w zakresie dostosowania instalacji do 

wymogów. Jak wiadomo dla wydziału Komunikacji dedykowany jest program, który 

funkcjonuje w centralnym, połączonym systemie. Instalacja musi być dobrze zabezpieczona, 

aby można było na bieżąco obsługiwać mieszkańców. Z tego co wie, to w przyszłym roku będą 

musieli pomyśleć o czasowym zamknięciu Wydziału Komunikacji w Gryfinie, gdyż również 

w tym miejscu instalacja wymaga takiego dostosowania. W Chojnie takie rozwiązanie zostało 

właśnie przyjęte. Wydział został wyłączony, pracownicy skorzystali z urlopów. Niektórzy  

w tym czasie pracują w Wydziale w Gryfinie, natomiast przebiega to bez zakłóceń. Mieszkańcy 

z informacją byli zapoznani i również dzisiaj pytała Pani Naczelnik, czy z tego powodu były 

jakieś zapytania, bo zawsze może się zdarzyć, że ktoś gdzieś czegoś nie doczyta, też nie sposób 

wszędzie dotrzeć.  Kontynuując Starosta poinformowała, że jeżeli chodzi o gospodarowanie 

mieniem, to Zarząd ogłosił  przetarg ustny, nieograniczony na sprzedaż nieruchomości 

położonej w obrębie ewidencyjnym Daleszewo. kolejny raz ogłaszany jest już przetarg. Jest to 

działka dosyć atrakcyjnej lokalizacji, ale chyba trochę z problemem dojazdu, ponieważ 

zapytania kierowało Dino, natomiast nigdy nie doszło to do skutku. W związku z tym, że jest 

wycena tej nieruchomości, to Zarząd podjął decyzję o ponownym ogłoszeniu przetargu, bo było 

zainteresowanie, więc okaże się, jak to będzie wyglądało. Jest to działka na przeciwko Dworca 

PKP i jest to działka z dużą skarpą, więc są też ograniczenia dla ewentualnych przyszłych 

inwestorów. Następnie Starosta przeszła do spraw z zakresu szpitalnictwa i była to druga część 
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odpowiedzi, o którą poprosił  Pan Radny, a mianowicie odniosła się do dwóch uchwał, które 

Zarząd Powiatu podjął w dniu 27 maja 2024 r. tj. w sprawie odwołania i powołania prezesa. 

Powód odwołania nie miał związku z oceną działalności prowadzenia Spółki przez Zarząd, ale 

odmiennej wizji, co do rozwiązywania problemów Spółki w związku z rosnącymi kosztami 

funkcjonowania. Dyskusja o Szpitalu z całą pewnością wybrzmi i będzie ich czekała,  

bo dotyczy wszystkich. Jest to zadanie powiatu, zadanie istotne, jak wynika z Raportu ilość 

korzystających z tych usług wzrasta, poradnictwo jak widać się rozwija. Natomiast niestety 

problemy z utrzymaniem Szpitala są obserwowane. Trzeba sobie zdać sprawę, że jeżeli Szpital 

nie wygeneruje środków, żeby do szpitala dołożyć, to niestety nie będzie Powiatu stać,  

aby prowadzić Szpital. W związku z czym muszą wspólnie podjąć decyzje, które można  

w różny sposób analizować. Jeżeli chodzi o kontrakt NFZ-u, to jest on uzależniony przede 

wszystkim od kilku czynników. Żeby Szpital funkcjonował w sieci szpitali musi być 

realizowana chirurgia oraz oddział wewnętrzny. Są to dwa oddziały, które muszą istnieć, żeby 

szpital powiatowy funkcjonował. Dodatkowo w Szpitalu została rozwinięta paliatywna usługa. 

Wiadomym jest jak wygląda sytuacja z dostępnością miejsc paliatywnych, jest to w tej chwili 

działalność, która się samofinansuje.  Przynosi dochody, bynajmniej tak było do tej pory. 

Dodatkowo jest Zakład Opiekuńczo-Leczniczy, czyli ZOL, jak też Zakład Opiekuńczo-

Leczniczy w Nowym Czarnowie, czyli Zakład Psychiatryczny. Natomiast na pewno muszą 

mieć te dwa oddziały, czyli wewnętrzny i chirurgię, a tu niestety koszty są generowane. 

Następnie dodała bardzo ważną informacją, że 80% kosztów funkcjonowania szpitala stanowią 

wynagrodzenia. Jako Szpital Powiatowy muszą być zapewnione dyżury lekarzy, bo tak wynika 

z kontraktu z NFZ-em, z którym generalnie jest problem, bo na rynku są fachowcy, ale  

w określonej puli wynagradzania. Byłyby rozwiązania, bo rozważana była chirurgia jednego 

dnia, natomiast niestety oddział chirurgiczny musi być dostępny całą dobę. W związku z czym, 

żeby utrzymać dyżurantów, trzeba za to zapłacić. I tak jest z każdą działalnością, która została 

wymieniona. Otóż sytuacja na rynku jest taka, że nie ma pielęgniarek, nie ma położnych,  

a średnia wieku pielęgniarki i położnej jest 56 lat. W związku z tym, są pewnego rodzaju 

ograniczenia kosztowe. Ale to nie wszystko. W Szpitalu w Gryfinie trzeba się przyjrzeć przede 

wszystkim kosztotwórczym dziedzinom. Na pewno apteka i gospodarka zapasami w aptece. 

Tego niestety do tej pory nie udało się konkretnie wyjaśnić, ale takie wyjaśnienia będą, jak 

również koszty diagnostyki. W tym przypadku są to takie informacje, które będą generowały 

w przyszłości dochody bądź straty szpitala. Na tą chwilę są to przeogromne straty. Dlatego 

wizja musi być oparta o pewne wytyczne, które trzeba realizować wspólnie z zarządem szpitala. 

Podkreśliła, że wspólnie. Mało tego, jak Radnym wiadomo, bo informacje pojawiały się  
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w przestrzeni, że jest trochę problemów natury gospodarowania majątkiem, który Zarząd 

przekazał Spółce w użytkowanie. Jest to nowa część szpitala i wszystkie inne budynki również. 

W związku z tym należy rozwiązać problemy budzące wątpliwości po inwestycji,  

bo kolokwialnie mówiąc nie działają dobrze, te zagadnienia trzeba wyjaśnić. Dodała, że takie 

dochodzenia były prowadzone i prawdopodobnie, to wszystko będzie wyjaśniane w tej 

kadencji. Starosta uważa, że ma nadzieję, że uda się szybciej i na tym zależałoby wszystkim, 

należy przede wszystkim rozwiązać tematy gwarancyjne, ponieważ na należyte wykonanie 

usługi jeszcze są zabezpieczone pieniądze i czas 2 lat, aby to wyegzekwować. Natomiast 

problem pojawia się w tym, że to nie Powiat jest użytkownikiem, tylko Spółka. I jak przychodzi 

do sytuacji gwarancyjnej, to odpowiedzią na nieprawidłowe funkcjonowanie tych instalacji jest 

wskazanie, że użytkownik nieprawidłowo je użytkuje, więc będzie podawała szczegóły. 

Generalnie chodzi o to, że na przykład nie można sobie dowolnie zmieniać wykorzystywania 

pomieszczeń, że pomieszczenia muszą być zamknięte, że nie wolno samemu regulować 

rekuperacji powietrza a jednocześnie nie było też tak, że pokrętła do tego przeznaczone były 

ogólnodostępne, chociażby w salach chirurgicznych, operacyjnych. Nie ma takich 

zabezpieczeń, rozwiązań, które powinny być. Będą o tym dyskutowali. Dodała, że szeroko 

powiedziała o problemach, które są związane ze szpitalem, natomiast jest to wyzwanie i na 

pewno sobie z tym poradzą. Ma głęboką nadzieję. Starosta kontynuując powiedziała, że Pan 

Wicestarosta reprezentował Powiat na Walnym Zgromadzeniu Spółdzielni Socjalnej „Promyk” 

w Goszkowie. Powiat prowadzi taką spółdzielnię i zadość uczynniają tutaj temu, żeby na 

walnym zgromadzeniu reprezentować Powiat i dawać rekomendację. Absolutorium zostało 

udzielone i wszystko przebiegło pomyślnie. Starosta odnosząc się do transportu i komunikacji 

poinformowała, że Zarząd wyraził zgodę na zawarcie umowy z operatorem Przedsiębiorstwo 

Komunikacji Samochodowej w Myśliborzu Sp. z o.o., na zadanie pn. „Świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego w powiatowych przewozach pasażerskich  

w transporcie drogowym na terenie Powiatu Gryfińskiego”, polegające na wykonaniu 

autobusowych usług przewozowych w zakresie transportu publicznego na linii komunikacyjnej 

Cedynia - Moryń - Chojna w okresie wakacyjnym za kwotę szacunkową 28 004,48 zł netto. 

Ponadto Zarząd wyraził zgodę na podpisanie aneksu nr 1 do umowy zawartej z operatorem 

Przedsiębiorstwo Komunikacji Samochodowej w Szczecinie Sp. z o.o. na zadanie  

pn. „Świadczenie usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego w powiatowych 

przewozach pasażerskich w transporcie drogowym na terenie powiatu gryfińskiego”, w którym 

wprowadza się w kursie nr 2a linii Stare Czarnowo – Gryfino 4 zmianę godziny odjazdu z godz. 

07:15 na godz. 5:50 w okresie ferii letnich i zimowych oraz przerw świątecznych. Wynika to  
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z rozpoznania realnych potrzeb w tym zakresie. Jeżeli chodzi o remonty i inwestycje, to 

poinformowała, że po zapoznaniu się z propozycją komisji przetargowej powołanej do 

przeprowadzenia postępowania o udzielenie zamówienia publicznego prowadzonego w trybie 

przetargu nieograniczonego na zadanie pn. „Modernizacja c.o. w budynku szkoły ZSP  

w Gryfinie”, Zarząd jednogłośnie zatwierdził na powyższe zadanie wybór Wykonawcy – BMG 

CONSTRUCTION Sp. z o.o. Sp. K. z siedzibą w Chwarstnicy, za kwotę 416 215,00 zł brutto. 

Jednocześnie dodała, że zgłosiło się kilka firm i w tej chwili sprawa jest skierowana do 

Krajowej Izbie Odwoławczej, ponieważ firma, której nazwy nie pamięta uznała, że lokalna 

firma dała rażąco niską cenę. Dodała, że może się tylko cieszyć, że 2 lipca będzie 

rozstrzygnięcie i może uda się wykonać remont w okresie wakacyjnym. Pomimo, że Zarząd 

wybrał najtańszego wykonawcę, to i tak to nie mogą podpisać umowy do chwili 

rozstrzygnięcia, bo wpłynął protest.  Następnie Starosta poinformowała, że Zarząd wyraził 

zgodę na podpisanie Aneksu nr 1 do umowy zawartej z wykonawcą IZOMORFIS - Pracownia 

Architektoniczna na zadanie pn. „Dostosowanie budynku Szpitala Powiatowego w Gryfinie 

(część stara) do wymogów określonych w postanowieniu ZKWPSP z dnia 19.01.2016 r.”,  

w którym przedłuża się termin realizacji zamówienia do dni 1 lipca 2024 r., ze względu  

na przedłużony termin wydania decyzji konserwatorskiej w tym zakresie. Konieczna była 

decyzja konserwatora w tym zakresie i nie mogli uzyskać pozwolenia od Wydziału 

Architektury. Uzyskali zgodę konserwatorską i pozwolenie na budowę jest już również 

wydane. Temat jest załatwiony w stu procentach. Zdaniem Starosty były to najważniejsze 

informacje pogrupowane, poselekcjonowane. Poprosiła o zadawanie pytań i podziękowała za 

wysłuchanie. 

 

-brak pytań; 

 

XV. Interpelacje i zapytania radnych. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych zapytał, czy któryś z Radnych chciałby złożyć 

interpelacje lub zapytania. 

 

Radna Anna Pastuła powiedziała, że chciałabym w dniu dzisiejszym złożyć cztery 

interpelacje wynikające z rozmów z mieszkańcami, jak i z tematów poruszonych na wczorajszej 

sesji Rady Miejskiej w Mieszkowicach: 
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1. Interpelacja Nr 9/24 dot. suchych gałęzi w konarach drzew na odcinku drogi 

powiatowej Nr 1416Z łączącej Troszyn oraz Kępę Troszyńską (zał. nr 12). 

2. Interpelacja Nr 10/24 dot. złego stanu drogi Nr 1415Z Zielin-Troszyn (zał. nr 13).  

3. Interpelacja Nr 11/24 dot. usunięcia uschniętego drzewa w m. Troszyn, znajdującego 

się przy drodze powiatowej (zał. nr 14). 

4. Interpelacja Nr 12/24 dot. stanu drogi powiatowej Nr 1409Z Moryń-Stare Łysogórki 

(zał. nr 15). 

 

Radny Kamil Frelichowski złożył następujące interpelacje: 

1. Interpelacja Nr 13/24 dot. zorganizowania spotkania Komisji Bezpieczeństwa  

i Porządku w sprawie zawrócenia przez niemieckie służby migrantów na teren powiatu 

gryfińskiego (zał. nr 16). 

2. Interpelacja Nr 14/24 dot. informowania o działaniach Ministerstwa Klimatu  

i Środowiska o planach niemieckiej rafinerii PCK Schwedt (zał. nr 17). 

3. Interpelacja Nr 15/24 dot. zmiany na stanowisku dyrektora szpitala w Gryfinie  

(zał. nr 18). 

4. Interpelacja Nr 16/24 dot. expose nowego Prezesa Spółki „Szpital Powiatowy  

w Gryfinie” Sp. z o.o. (zał. nr 19). 

 

Radny Hubert Krysiak skierował zapytanie do Pani Starosty odnośnie utworzenia przewozu 

autokarowego na linii komunikacyjnej na trasie Cedynia - Moryń - Chojna, w okresie letnim. 

Mieszkańcy Starego Objezierza są strasznie zbulwersowani, że zostali pominięci w nowym 

rozkładzie jazdy. Dodał, że orientował się w temacie, teoretycznie ponoć tam nikt nie jeździ, 

ale w momencie, kiedy linia została zlikwidowana, to mieszkańcy oburzyli się, że jej nie ma. 

Radny zapytał, jak wygląda sprawa.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że gdy to się wydarzyło, posługiwano się 

informacjami, które były dostępne w Wydziale Komunikacji, bo przecież Zarząd nadzoruje 

każdą linię. Wydawany jest pieniądz publiczny i robione są statystyki. Z informacji, jakie 

Zarząd otrzymał, bo w tym samym zakresie kierował zapytanie, gdyż miał tą samą wątpliwość 

wynika, że nie było zainteresowania i generalnie kierowcy zgłaszali, że nikt tam nie wsiadał. 

Dlatego też siłą rzeczy taką decyzję Zarząd podjął, a to są dodatkowe kilometry finansowania. 

A jeżeli nie było zainteresowania, to tym bardziej Zarząd zastanawiał się czy jest to racjonalne 

wydatkowanie. Jeżeli sytuacja się zmieni i mieszkańcy będą monitowali, że jest taka potrzeba 
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i uzasadniona konieczność, bo zmieniła się np. dostępność do lekarza i jeżeli faktycznie takie 

informacje wpłyną do Zarządu, to będą na to odpowiadali.  

 

Radny Hubert Krysiak podziękował za bardzo wyczerpującą  informację. Radny dodał, że 

informację przekażę dla bezpośredniego zainteresowanego, czyli Pana Radnego z tej 

miejscowości. Postara się też, żeby zebrał informacje bezpośrednio na miejscu. Jeżeli 

faktycznie jest takie zapotrzebowanie, to poprosi Jego o przedstawienie ilości osób, której by 

to dotyczyło. I wtedy rozwiązanie problemu.  

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział informacyjnie, że 3 sierpnia w miejscowości 

Babinek odbywa się impreza w zasadzie na szczeblu powiatowym. Jest to 75 rocznica klubu 

Ogniwa Babinek, klubu sportowego, który jest nieprzerwalnie od 1949 roku funkcjonującym 

klubem na terenie Powiatu Gryfińskiego. W związku z tym zapytał, czy Powiat zechciałby 

dofinansować w jakiejś niedużej części jedną załóżmy z jakichś atrakcji, które będą mieli. 

Mogliby zaprosić, ale to wiąże się z jakimiś dofinansowaniem. I ma taką gorącą prośbę. Jeżeli 

byłaby taka możliwość, to na pewno zarząd klubu sportowego wystąpi z wnioskiem, z prośbą. 

Jeżeli będą mieli informację w jakiej kwocie moglibyśmy ewentualnie ją uzyskać, to wtedy 

mogliby określić, na jaki cel był została ona przeznaczona. To jest po pierwsze. A po drugie 

podziękował Naczelnikowi Wydziału Zarządzania Drogami Panu Arkowi Durmie za załatanie 

dziur, które były w jak gdyby wstrzymane w połowie miejscowości, co jest optymistyczne. 

Radny również poinformował, że z dniem wczorajszym rozpoczęła się upragniona inwestycja 

drogi powiatowej nr 1360 Z, co jest nie niewątpliwie bardzo radosną informacją nie tylko dla 

Niego, jak i również dla mieszkańców. Myśli, że w konsekwencji początku tego startu tego 

remontu, dopatrzą się również kontynuacji w najbliższym czasie. I z tego miejsca również 

podziękował w zasadzie wójtowi Gminy Banie, który jest … 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że obecnie znajdują się w punkcie 

„Interpelacje i zapytania radnych”. Będzie punkt „Sprawy różne, informacje, wolne wnioski”,  

w którym to poprosiłby o zabranie głosu w tym temacie.  

 

Radny Grzegorz Dobrowolski odpowiedział, że dobrze. 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że wpływają wnioski do Zarządu  

o rozpatrzenie możliwości wsparcia finansowego. W zależności od tego, jaki wniosek wpłynie, 
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czy będzie to możliwe w ramach promocji powiatu, czy realizacji zadań - nie wie, co będzie 

we wniosku. Nie jest w stanie odpowiedzieć. Jeżeli taki wniosek wpłynie i będzie dobrze 

uargumentowany i będzie o charakterze ponadgminnym oraz jeżeli będą środki to oczywiście 

będzie on przedmiotem  rozpatrywania. Natomiast to wszystko zależy od wniosku. Musi być 

najpierw złożony, żeby Zarząd mógł w ogóle o czymkolwiek rozmawiać. 

 

Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że otrzymał odpowiedź na interpelację dotyczącą 

ulicy Krótkiej w Zielinie i bardzo podziękował za tę odpowiedź. Bardzo rzeczową i konkretną.  

Następnie złożył zapytanie dotyczące możliwości usunięcia drzewa, który znajduje się po 

prawej stronie pobocza jezdni przy wjeździe z miejscowości Macierz w stronę miejscowości 

Mieszkowice, jest to w kierunku drogi, która była kompleksowo remontowana w tym 

połowicznym odcinku. Kierowcy, którzy zgłaszają tę sprawę zwracają uwagę i sam to też 

sprawdził, że na wyjeździe z tej drogi w stronę Mieszkowic, kierowcy muszą zjeżdżać w lewą 

stronę po to, żeby mieć widoczność, czy ktoś nie wjeżdża z naprzeciwka. Radny dodał, że 

tamten wjazd jest dość wąski i niepokoją się, że może dojść do kolizji z pojazdami 

nadjeżdżającymi z naprzeciwka (zapytanie nr 17/24 Radnego Remigiusza Rzepczaka stanowi 

zał. nr 20. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że w okresie międzysesyjnym wpłynęła 

interpelacja Nr 8/24 złożona przez Radnego Arkadiusza Łysika dot. poprawy bezpieczeństwa 

na drogach powiatowych (zał. nr 21 - wszyscy Radni otrzymali w dniu dzisiejszym). 

 

Ścieżka dostępu w Biuletynie Informacji Publicznej Starostwa Powiatowego w Gryfinie: 

zakładka – Praca Rady i Zarządu, następnie zakładka - Interpelacje i zapytania wraz  

z odpowiedziami, VII Kadencja Odrodzonego Samorządu Powiatowego, III sesja Rady Powiatu 

w Gryfinie. 

 

XVI. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że wszyscy Radni otrzymali: 

1. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 1/24 Radnego 

Kamila Frelichowskiego – zał. nr 22. 
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2. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki na interpelację  

nr 2/24 Radnego Kamila Frelichowskiego – zał. nr 23. 

3. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 4/24 Radnego 

Huberta Krysiaka – zał. nr 24. 

4.  Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 5/24 Radnego 

Huberta Krysiaka – zał. nr 25. 

5. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 6/24 Radnego 

Huberta Krysiaka – zał. nr 26. 

  

XVII. Sprawy różne, informacje, wolne wnioski.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że kolejna sesja planowana jest  

w miesiącu wrześniu. Przy czym, jednocześnie w miesiącach lipcu i sierpniu będą obradowały 

komisje.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że hasłowo się odniesie, bo jest zapytanie Pana 

Radnego. Posiedzenie Komisji Bezpieczeństwa, za które odpowiada, odbyło się przed całą tą 

sytuacją, która się zadziała. Dlatego, oczywiście uważa, że jest to temat ważny, istotny i z całą 

pewnością będą musieli się w tym zakresie spotkać, ale też poprosić o wyjaśnienia drugą stronę 

i dostosować się do terminu. Natomiast posiedzenie Komisji dotyczyło przede wszystkim 

przygotowania służb do wakacji. W Radzie są przedstawiciele Komisji Bezpieczeństwa - jest 

Pani Anna Pastuła, jak również Pan Hubert Krysiak. Wtedy to jeszcze nie wybrzmiało, 

natomiast  Komisja tym tematem się zajmie, jak również chciała powiedzieć i trochę może też 

uspokoić. W sprawie dot. sytuacji odrzańskiej, odbywają się spotkania sztabów kryzysowych, 

spotkania z wojewodą. Ostatnio w takim spotkaniu uczestniczyła i zwróciła uwagę przede 

wszystkim na informacje medialne, które powinny się pojawiać w przestrzeni, ale takie 

informacje, które powinny wskazywać stan faktyczny, ale też informować mieszkańców. 

Wiadomym jest, że w momencie, gdy śnięte ryby pojawiły się na terenie Powiatu, pojawiało 

się bardzo dużo niepokojących informacji odnośnie tego, że zaniepokojeni mieszkańcy, którzy 

mają do tego prawo, wstawiali zdjęcia internetowe i tak naprawdę było przerażenie, że znowu 

będą to dziesiątki ton ryb, z którymi będą musieli sobie poradzić. Okazało się, że problem był 

skupiskowy, występujący w danym miejscu. Powinny być informacje dla mieszkańców o tym, 

że sprawa jest nadzorowana. Natomiast uważa, że to służby wojewody powinny przekazywać 

Powiatowi takie komunikaty a Powiat z kolei powinien przekazywać je dalej. Powinno 
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odbywać się to w momencie, gdy ujawniane są takie incydentalne sytuacje. Następnie Starosta 

dodała, że chciała się podzielić jedną rzeczą, a mianowicie nowinkę w zakresie złotej algi, bo 

to była ciekawostka, która przybyła ze zbiorników zasolonych Kanału Gliwickiego, gdzie jest 

przyczyna tych wszystkich problemów. W tej chwili prowadzone są badania, dlaczego tak 

naprawdę te wszystkie wykwity ryb występują w naszym rejonie. Zaczynają bardzo mocno  

w lubuskiem. Okazuje się, że jest to związane z tzw. stresem u złotej algi. Naukowcy po 

przeprowadzonych próbach udowodnili, że na złotą algę działa stresogennie słodka woda.   

Są to jeszcze nieoficjalne informacje z których wynika, że w środowisko słodkowodnym  

się uaktywniają i obumierają i obumierając wytwarzają toksynę, która zatruwa inne ryby. 

Także, wiele jeszcze informacji przed nami i wiele jeszcze do wyjaśnienia. Widomym jest,  

że przyczyna leży po stronie użytkowania kopalni i brak jest rozwiązań. Pomysły pojawiają się 

i ma nadzieję, że będzie to rozwiązane, natomiast niestety doszedł nowy czynnik. Byli 

zszokowani dwa lata temu złotą alga, a teraz złota alga jest zestresowana słodką wodą. Także, 

to taka ciekawostka, która na tym spotkaniu też wybrzmiała i pewnie w informacjach 

prasowych będzie się pojawiała. Na dzień dzisiejszy jesteśmy w pierwszym stopniu, jeżeli 

chodzi o sytuację odrzańską na dzień dzisiejszy. Jest to stopień, który jest spokojny. Najgorszy 

stopień jest wtedy, gdy jest trzeci stopień, wtedy jest alarm. W tej chwili są prowadzone przez 

Wody Polskie działania na jeziorze Dąbskim. Tam nastąpiło śnięcie ryb. Wśród teorii pojawiają 

się również informacje, że przypływająca barka do Bielinka miała wody balastowe, których się 

pozbyła i właśnie tam była alga i ona spowodowała miejscowe zjawisko, że około trzydziestu 

sztuk ryb śniętych faktycznie zneutralizowano, tj. znaleziono i dokonano czynności z tym 

związanych. Także, tak na tę chwilę wygląda sytuacja w zakresie kryzysu odrzańskiego. 

Następnie podziękowała Radnym za głosowanie nad wotum za, wstrzymujący się kredyt 

zaufania, za to, że Radni nawet ci, którzy nie byli w tej kadencji po wysłuchaniu wystąpień 

postanowili zaakceptować taki stan rzeczy. Zarząd traktuje to jako wyjście do wspólnej pracy 

na rzecz zrównoważonego rozwoju Powiatu. Następnie podziękowała za aktywność na 

dzisiejszej sesji.  

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział, że chciał dokończyć wcześniejszą wypowiedź. 

Wielkie podziękowania dla Wójta Gminy Banie Pana Arkadiusza Augustyniaka, Radnych 

Gminy Banie, jak również wszystkich tych osób, którzy przyczynili się do powstania nowo 

rozpoczętej inwestycji. Myślę, że jeszcze będzie okazja na zakończenie również dobrze 

podziękować. Także wielkie dzięki od Radnego i Jego mieszkańców, którzy naprawdę  

są bardzo szczęśliwi początkiem inwestycji.  
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Radny Paweł Nikitiński powiedział, że jako samorządowiec z pewnym stażem nie zrobi tego 

w formie interpelacji, jak zrobił to Pan Radny Kamil Frelichowski. Natomiast, co do kwestii 

związanej z podrzucaniem imigrantów na teren Powiatu Gryfińskiego będzie, żeby jednak być 

w tym zakresie wyczulony, bo wjeżdżanie radiowozów innego Państwa na teren 

Rzeczypospolitej Polskiej nie wygląda dobrze, a Powiat Gryfiński jest Powiatem, w którym 

jest kilka przejść granicznych.  Radny oczywiście zdaje sobie sprawę, że starosta w strukturze 

administracji rządowej nie jest zwierzchnikiem dla inspekcji służb i straży, ale jednak sprawuje 

nad nimi pewien nadzór. Radny ma nadzieję, że choć to nadzieja jest niewielka, ale mimo 

wszystko ją ma, że były to incydenty i że do nich nie dojdzie. Gdyby jednak było inaczej,  

to będą prosili też o informację Komendanta Powiatowego Policji, bo jest to w ogóle rzecz 

niebywała, żeby ktoś nieuprawniony do takich rzeczy jeździł po kraju. Panią Starostę będą 

mobilizowali do tego, aby od służb uzyskiwała przedmiotowe informacje. 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że Powiat Gryfiński ma podpisane porozumienie 

z Powiatem Uckermark, jest to istotny aspekt tego zagadnienia. Na przełomie kadencji takie 

spotkanie było organizowane, na którym obecny był Starosta Powiatu Uckermark, Starosta 

Powiatu Gryfińskiego, Policja. Dodała, że oczywiście kwestie są do zorganizowania, 

przemyślenia i dopracowania w zakresie wymiany informacji. Z Wicestarostą Powiatu 

Uckermark Frankiem Bretschem współpracowano w kryzysie odrzańskim. Odnosząc się do 

interpelacji dot. niemieckiej rafinerii PCK Schwedt poinformowała, że było to szczegółowo 

wyjaśniane korzystając właśnie z partnerstwa z Powiatem Uckermark. Uzyskanie takich 

informacji nie jest rzeczą łatwą, prostą. Natomiast jest odpowiedź ze strony polskiej i ze strony 

niemieckiej, którymi odpowie przy interpelacji. Dodała, że współpraca z Powiatem w tym 

zadaniu pomoże.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że robi to w wolnych wnioskach. Jeździmy na drugą 

stronę i widzimy, że od kilku miesięcy są wprowadzone kontrole po tamtej stronie. Mieszkańcy 

to widzą. Z drugiej strony jest informacja o tym, że na teren kraju wjeżdżają jakieś radiowozy. 

Nie ma symetryczność w tych zrachowaniach. Dodał, że nie chcę wywoływać paniki, czy też 

żądać zachowań, które będzie trudno wyegzekwować. Natomiast, co najmniej należy to 

rozważać, bo nawet mieszkańcy oceniają to w ten sposób i mówią, że radiowozy niemieckie 

stoją po drugiej stronie, od wielu miesięcy kontrolują obywateli Rzeczypospolitej Polskiej, 

natomiast po stronie polskiej nie ma odpowiedzi na to, a powinna być. Radny wie,  
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że zwierzchnikiem Komendanta Powiatowego Policji, co do zasady jest Komendant 

Wojewódzki Policji i tak dalej, i tak dalej, i tak dalej, że funkcja starosty to nie jest taka 

bezpośrednia podległość służbowa. Natomiast jest też aspekt polityczny, poprosił, żeby się nie 

gniewać, i trzeba być może w niektórych miejscach o tym powiedzieć twardo i próbować to 

wyegzekwować.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że w woli uzupełnienia, że Przewodniczący Komisji 

Bezpieczeństwa ma narzędzie. Jest to artykuł 38b ustawy o samorządzie powiatowym i może 

zadać pytanie Komendantowi Powiatowej Policji na temat tamtej sytuacji, na temat prac, jakie 

zostały przez nich podjęte. Naiwne byłoby twierdzenie, że sytuacja, która miała miejsce  

w Osinowie Dolnym była jakimś niedouczeniem policjantów i twierdzeniem, że doświadczeni 

policjanci zostali przesunięci do ochrony Euro 2024. 

  

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że zrozumiałem jasno wypowiedź 

Pani Starosty co do potrzeby i w ramach Komisji będzie takie spotkanie zrobione. Są ku temu, 

jak najbardziej podstawy. Jest porozumienie z Powiatem Uckermark, ale również powiatowa 

policja współpracuje z niemiecką policją w ramach pisemnego porozumienia.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że aspekt polityczny oczywiście nie ma dla Niej 

znaczenia. Jeżeli taki incydent się zdarzył, należy to wyjaśnić. To jest punkt pierwszy. A drugi 

jest taki, że wydaje się, że każdy zaczyna chronić swoją wschodnią granicę, bo w tej chwili całe 

działania są skupione na wschodzie. Nie można zapomnieć o granicy zachodniej. Faktycznie 

jest zwiększona kontrola w zakresie granicy zachodniej po niemieckiej stronie. Natomiast 

przejeżdżając przez państwa Unii Europejskiej, Europy stwierdziła, że faktycznie na 

przejściach są wzmożone kontrole. Są to kontrole wybiórcze, szczególnie aut o numerach 

nieunijnych. Pojawia się taka sytuacja i uważa, że nie można zapominać również o granicy 

zachodniej. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że w wykazie pism skierowanym  

do wiadomości Rady Powiatu w Gryfinie znajdowały się przedstawione w powyższym punkcie 

odpowiedzi na interpelacje złożone w czasie II sesji Rady Powiatu w Gryfinie a także 

interpelacja nr 8/24 złożona w okresie międzysesyjnym przez Radnego Arkadiusza Łysika. 
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XVIII. Zakończenie posiedzenia. 

 

O godz. 18:23 Przewodniczący Rady Hubert Andrych wobec wyczerpania porządku obrad 

zamknął obrady III sesji Rady Powiatu w Gryfinie.  

 

 

Protokół sporządziła: 

 

Magdalena Romankiewicz  
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